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Sedíte v loďce, ne malé, ne velké, dieselový motor bublá, je tma a kolem vás stude-
ná mořská voda. To, že jste zrovna vy zrovna na tomto místě jste si nevybrali, natož 
abyste to zavinili. Prostě to tak je a vlastně se to dá zvládnout. Jste zabaleni v dece, 
jídlo na pár dní máte, boty suché. O kus dál se občas mezi vlnami objeví druhá, 
třetí světélkující loďka pravděpodobně s pasažéry s podobným osudem, neboť ani 
z  jedné loďky neslyšíte volání o pomoc. Volání ale slyšíte přímo pod vámi. Boky 
loďky jsou vysoké a dospělá, natož dětská ruka, na okraj nedosáhne – museli byste 
jít té ruce naproti. Proč už to sakra ta Vaše ruka nedělá? Z ostatních loděk slyšíte 
varování, ať to neděláte, že je jich v té vodě moc a převrhnou vás. Vy pár míst vol-
ných máte, ale máte i strach. Ještě že je tma a nejsou vidět obličeje – rozhodování 
by bylo asi mnohem složitější. Když jste kdysi viděli film Titanic, nemysleli jste si, že 
to jednou sami zažijete. Najednou jste ten „hrdina“ vy a… nevíte. Starý motor bublá, 
kapky nafty dělají (asi) na mořské hladině (snad) barevné skvrny a vás napadá spo-
jitost, kterou hned raději zaženete. Sedím na sedačce proti vám a bojím se, že se 
mě zeptáte: „Tak co?“ I mé postoje a následně činy dotváří mimo jiné také detaily - 
třeba kanadsko-francouzský film Požáry (Incendies), který je o úplně něčem jiném, 
ale vlastně tomtéž, a který mně hodně usnadnil rozhodování.

Ze střední Evropy váš Vladimír Jindra,  
ředitel Kulturního domu Střelnice.

a Kulturní dům Střelnice si pro vás, milí diváci a posluchači, připravil napínavou 
cestu za dobrodružstvím lidské duše. Těšíme se na vaší otevřenost a chuť potkat 
se s lidmi, kteří si za své živobytí vybrali tak nejistou věcičku, které říkáme kultura. 
Naše staronová předplatitelská rodina je zase o pár členů větší, považte, že jen za 
poslední dvě sezony se k nám přidala další stovka diváků a jen v minulé sezoně 
jsme v souhrnu evidovali více jak 8 tisíc prodaných vstupenek. Za to vám patří 
veliký dík.
Někteří chodí na 90 % našich akcí – to je až neuvěřitelné, jiní si vybírají a my se 
snažíme o to, aby bylo z čeho. Dovolte proto malé shrnutí: DK / divadlo klasika, DX / 
divadlo extra, D / divadlo na volnou kasu, K – klasická hudba, PP – nedělní pohádky 
pro naše malé diváky, VU3V – virtuální univerzita pro seniory, kde máme české 
prvenství v počtu studujících, v létě Vrchlabské hudební léto, na podzim Jazzový 
Listopad, celoročně přednášky, taneční pro mládež i dospělé, koncerty folk / rock 
/ etno aj. 
V této sezoně se můžete navíc nově stát naším KOTELNÍKEM - tedy zakoupit si 
abonentku na všechny akce v klubu Kotelna. V těchto místech se můžete těšit na 
folkové legendy Jardu Hutku, Jiřího Dědečka, jazzmany Davida Dorůžku a Ondřeje 
Štveráčka, pásmo animovaných filmů pro dospělé v rámci Anifilmu, cestovatele, 
besedy, divadlo na blízko a další akce.
Kulturní dům Střelnice je navíc …

Editorial… námořnický

Puls – časopis Městského úřadu
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TAIWANSKÁ DELEGACE  
ZNOVU ZKOUMALA SMART REGION
Druhý týden v září navštívila Vrchlabí de-
setičlenná delegace z Taiwanu. Důvodem 
byl projekt „ostrovního provozu“ Smart 
Region. Členy zahraničního týmu byli ne-
jenom zástupci specializovaných firem, 
hospodářských komor, ale např.  také tai-
wanští akademici. Někteří byli ve Vrchla-
bí podruhé nebo potřetí. Českou stranu 
zastupovali pracovníci ČEZ a Ministerstva 
obchodu a průmyslu ČR.

Cizinci se v  Krkonoších zdrželi přes ví-
kend. Vrchlabí věnovali celý pracovní den 
při exkursi a  prezentacích souvisejících 
nejenom s  představením Smart Regio-

nu. Historii a současnost Vrchlabí a práci 
Svazku Krkonoše včetně dokumentu Stra-
tegie rozvoje regionu Krkonoše představil 
na půdě městského úřadu starosta Jan 
Sobotka, který k programu delegace dopl-
nil: „Jistou nadstavbou Smart Regionu ve 
Vrchlabí je skutečnost, že ostrovní provoz 
umožňuje uskutečňování řady souvisejí-
cích odborných testů. Projekt má pro nás 
další přidanou hodnotu v tom, že zajímá 
odborníky ze zahraničí a tím popularizuje 
Vrchlabí i Krkonoše.

Z  vystupování Taiwanců je zřejmé, že 
mají zájem navázat spolupráci hlavního 

města Taipeie s Vrchlabím. Druh této spo-
lupráce zatím nebyl upřesněn.

Zajímavostí je, že Vrchlabí je Taiwanu 
svým způsobem blízké právě tím „ostrov-
ním“ provozem, který je u  nás vytvořen 
v oblasti Liščího kopce. Taiwan bude svůj 
Smart Region praktikovat na skutečném 
ostrově,“ shrnul J. Sobotka.

D. Palátková.

V pátek 11. září 2015 proběhla v TV NOVA od 6.00 hodin v pořadu Snídaně  
s Novou prezentace Smart Regionu ve Vrchlabí.

VÝZVA PRO PLÁTCE MÍSTNÍHO POPLATKU 
ZA LÁZEŇSKÝ A REKREAČNÍ POBYT 
A POPLATNÍKY MÍSTNÍHO POPLATKU ZE PSŮ 
A ZA UŽÍVÁNÍ VEŘEJNÉHO PROSTRANSTVÍ.
Město Vrchlabí přijalo v souladu se záko-
nem 565/1990 Sb., o místních poplatcích 
ve znění pozdějších předpisů Obecně 
závaznou vyhlášku č.  2/2004, o místních 
poplatcích, ve které mimo jiné stanovilo 
pravidla pro vybírání místního poplatku 
ze psů, poplatku za lázeňský a  rekreač-
ní pobyt a  poplatku za užívání veřejné-
ho prostranství. Tato obecně závazná 
vyhláška ukládá plátcům a  poplatníkům 
místních poplatků tzv.  oznamovací po-
vinnost, tj.  povinnost sdělit bez vyzvání 
správci místního poplatku (v  tomto pří-
padě Městskému úřadu ve Vrchlabí) vznik 
a zánik příslušné poplatkové povinnosti.

Bohužel se poměrně často setkáváme 
s tím, že tato oznamovací povinnost není 
plněna, mnozí plátci a  poplatníci míst-
ních poplatků pak neplní ani povinnosti 

uložené jim správcem daně, zejména po-
vinnost předložit evidenční knihu (uby-
tovací knihu) se záznamy o ubytovaných 
osobách.

Upozorňujeme proto plátce a  poplat-
níky místního poplatku, že za neplnění 
oznamovací povinnosti lze uložit pokutu 
až do výše 500 tis. Kč (ust. § 247a odst. 1 
zákona č. 280/2009, daňový řád, ve znění 
pozdějších předpisů), za nevyhovění vý-
zvě správce daně pak pořádkovou pokutu 
rovněž až do výše 500 tis. Kč (ust. § 247 
odst. 2 téhož zákona), kterou lze ukládat 
i opakovaně.

Vyzýváme tedy všechny ubytovatele, 
majitele psů a  uživatele veřejného pro-
stranství, na které se vztahuje oznamova-
cí povinnost stanovená shora uvedenou 

obecně závaznou vyhláškou, aby tuto 
povinnost plnili vždy ve stanovené lhůtě, 
tedy:

- u  přechodného ubytování nejméně 
30 dnů před zahájením této činnosti

- u  užívání veřejného prostranství nej-
déle 10 dnů před započetím jeho užívání 
(výjimky jsou stanoveny obecně závaznou 
vyhláškou)

- u poplatku ze psů nejdéle do 15 dnů od 
dovršení tří měsíců stáří psa nebo zapo-
četí držení psa staršího tří měsíců

V  případě, že plátci nebo poplatníci 
místních poplatků, kterým shora uve-
dená povinnost vznikla již dříve, doda-
tečně tuto povinnost splní nejdéle do 
31. 10. 2015, nebude prodlení se splněním 
této povinnosti nijak sankcionováno.
Po uplynutí této lhůty již bude neplnění 
povinností uložených zákonem, obecně 
závaznou vyhláškou nebo správcem daně 
řešeno pokutou, která může dosáhnout 
až shora uvedené výše.

Matoušková Lenka
referent finančního odboru

BUDEME 
JEZDIT  
V ZIMĚ PŘES 
NOVÝ MOST?
Termín dokončení rekonstrukce mostu 
přes Labe a kruhového objezdu u „Lidlu“ 

závisí především na přízni počasí, hlavně 
na klimatických podmínkách měsíce října. 
Budou  -li nepříznivé, s největší pravděpo-
dobností nebudou práce letos dokonče-
ny, upozornil čtenáře Pulsu starosta Jan 
Sobotka a dále uvedl: „Investorem stavby 
je Královéhradecký kraj. S dodavatelskou 
firmou bojujeme o termíny a požadujeme, 
aby bylo pracovní tempo zrychleno. Už 
během léta firma nabrala termínový skluz 
a stavba se začala opožďovat. Pokud ne-
bude v říjnu pěkné suché a slunné poča-
sí, betonářské dílo, které musí zrát a pak 
také vysychat, nebude dokončeno. Díky 

tlaku ze strany Města Vrchlabí se firma 
nyní snaží nasadit maximální pracovní 
kapacity, aby termín stihla. Rekonstrukce 
mostu, která měla být původně hotova do 
konce října, se zřejmě prodlouží do konce 
listopadu za předpokladu, že v  říjnu ne-
bude pršet a  mrznout. Důvodem našich 
obav je především zimní provoz na most-
ním provizoriu, který by byl s ohledem na 
zimní klimatické podmínky vysoce nároč-
ný,“ upřesnil J. Sobotka.

D. Palátková.

M Ě S T O  V R C H L A B Í
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FOTBALOVÝ 
STADION BYL 
SLAVNOSTNĚ 
PŘEDSTAVEN 
VEŘEJNOSTI 
Areál nového fotbalového stadionu se 
v  sobotu 12.  září téměř zaplnil dětmi 
i dospělými. Radost pohledět na všechny, 
kteří mohli přijít a kterým není lhostejný 
sportovní život ve městě. Vždyť taková 
příležitost ke společnému  setkání už se 
nebude opakovat.

Neformální slavnostní otevření fotba-
lového stadionu proběhlo hladce a  tak, 
jak si spoluorganizátoři představovali. Na 
přípravě Dne otevřených dveří organizač-
ně a finančně spolupracovaly FC Vrchlabí 
a Město Vrchlabí.

Starosta Jan Sobotka řekl: „Při slavnost-
ním otevření fotbalového stadionu jsme 
záměrně nechtěli žádný okázalý program. 
Cílem bylo přátelské setkání všech, kteří 
měli zájem si prostory prohlédnout. Jsem 
rád, že přišli i ti, kteří běžně jako diváci na 
utkání nechodí.

Den otevřených dveří byl možnos-
tí nahlédnout do všech prostor, setkat 
se s  přáteli a  poděkovat všem, kteří se 
na stavbě nějakou měrou podíleli. Sym-
bolické přestřižení pásky je význam-
ným - řekněme - restartem fotbalového 
klubu. Jsem přesvědčen, že stadion zpět 
přitáhne fotbalové dění a začnou tu hrát 
fotbalisti ze širokého okolí. Již nyní areál 

„magnetizuje“, proto věřím, že fotbalistů 
bude víc a víc. Chválím členy výboru klu-
bu a všechny trenéry. Děkuji jim za jejich 
doposud odvedenou činnost a věřím, že 

je práce v novém pěkném prostředí bude 
bavit. Poděkování patří i  všem aktérům, 
kteří se na stavbě podíleli. Nutno zdůraz-
nit, že stadion nespadl městu z nebe, ale 
vznikl především díky silnému partnerovi 

- firmě ŠKODA AUTO, a. s., která ke svému 
rozvoji potřebovala plochu starého hřiště 
a díky tomu získala dotaci ke stavbě hři-
ště nového.

Mé osobní poděkování patří paní Bo-
bině Břešťovské z městského úřadu, kte-
rá během uplynulého období s  velkým 
nasazením, zodpovědně a  systematicky 
vedla související dokumentaci a  jejíž 
práce ještě zdaleka nekončí. Děkuji zho-
tovitelům, děkuji kolegům zastupitelům, 
ale i  fotbalistům, kteří trpělivě čekali na 
výsledek společného snažení. Dočkali se 
povedeného díla. Stadion je od 30. 7. 2015 
kolaudován. V současné době až do kon-
ce října probíhá na stadionu zkušební 
provoz. Vše se „ladí“, zkouší, vypíná a za-
píná, popisuje, vzniká provozní řád.

A  že jsou zdejší lidé na nový stadion 
zvědaví, ukázala návštěvnost srpnových 
zápasů, kdy přišlo přes 200 diváků. Věřím, 

že areál postupně přitáhne i  další lidi, 
kteří se nechtějí jenom dívat, ale také 
sportovat, běhat a hrát fotbal.“

D. Palátková.

STAVBA 
CHODNÍKU 
DO HARTY JE 
ODLOŽENA 
NA ROK 2017
V  regionu Vrchlabska v  současné době 
probíhají a  budou i  nadále pokračovat 
zásadní rekonstrukce komunikací. Termí-
ny prací a  jejich dokončení a  s  tím sou-

visející objízdné trasy jsou plánovány tak, 
aby trvale žijícím obyvatelům, hostům 
i  návštěvníkům nepřinášely složitou ori-
entaci nebo dopravní kolaps.

Z  toho důvodu byla odložena i  stavba 
chodníku přes Hartu, plánovaná v  roce 
2016. K tomu Jan Sobotka vysvětlil: „Chod-
ník do Harty je několikaleté téma, je mi 
jasné, že by lidé byli rádi, aby tam už byl. 
Stavba je o rok odložena z několika důvo-
dů. Probíhají rekonstrukce komunikací na 
několika místech a my chceme zachovat 
hladký příjezd do Vrchlabí. V  dohledné 
době bude rekonstruována silnice z Dol-
ní Branné až ke kruhovému objezdu u fot-
balového stadionu. Kdyby do toho byla 
ještě uzavřena Dělnická ulice, příjezd by 

byl na hraně. Nechceme pracovat za cenu 
dopravních kolapsů. K tomuto rozhodnutí 
napomohl Vládní program ČR, který byl 
původně vypsán do roku 2017 a  nyní je 
prodloužen do roku 2020. Proto může být 
realizace akcí posunuta.

Ke stavbě chodníku do Harty jsou nut-
né dodatečné projekční práce. Koordinu-
jeme stavbu chodníku s nutnými překla-
dy rozvodů vody a kanalizace, veřejného 
osvětlení apod. Silnice je navíc v majetku 
Královéhradeckého kraje. Z důvodu složi-
tosti technického řešení bude stavba rea-
lizována až v roce 2017,“ uzavřel J. Sobotka.

D. Palátková

M Ě S T O  V R C H L A B Í
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PŘÁTELSKÁ  
ŠKOLA OTEVŘENA, 
CO VY NA TO?
1. září letošního roku zahájila činnost Přá-
telská škola, vzniklá z  iniciativy vrchlab-
ských rodičů kolem občanského sdružení 
Na Dvoře (www.osnadvore.cz). Nově ote-
vřená věkově smíšená třída při ZŠ Horská 
ve Vrchlabí přivítala jedenáct prvňáčků 
a druháčků. Škola nabízí volnější způsob 
vzdělání a jeden den v týdnu se děti učí 
venku, v  přírodě. Základní principy Přá-
telské školy její iniciátoři velmi stručně 

shrnují následovně:
„Chceme, aby naše škola byla pro děti mís-
tem, kam chodí rády, kde se cítí svobodně 
a  kde prožívají skutečnou radost z  uče-
ní. Výuka bude postavena na Montesso-
ri pedagogice a  dalších pedagogických 
směrech, jako projektové učení, kritické 
myšlení, lesní pedagogika, prožitkové 
a kooperativní učení. Důležitý je pro nás 
vzájemný respekt a  partnerský přístup 
mezi učitelem a dětmi. Anglicky se bude-
me učit od prvního ročníku. Naším cílem 
je aktivní, tvořivé a sebevědomé dítě, kte-
ré umí komunikovat, je samostatné a od-
povědné.“
Cílem následujících let je, aby výuka 
pokryla první stupeň základní ško-
ly. Konkrétnější informace najdete na: 
www.facebook.com/pratelskaskola

Většina nových, tedy obecně neznámých 
záležitostí, vyvolává v  rámci širokého ve-
řejného mínění od prvopočátku rozličné 
pocity. Co jednoho vábí a navozuje pozi-
tivní pocit a úsměv, jiný nahlíží z povzdá-
lí podezíravě s  despektem, další necítí 
potřebu řešit. Často se též lidé vyjadřují 
k tématům, o nichž jsou minimálně infor-
mováni, nebo o nich vědí prostřednictvím 

„tiché pošty“. Na malém městě toto pravi-
dlo platí dvojnásobně. Není se tedy čemu 
divit, že někteří přijímají Přátelskou školu 
s neskrývaným nadšením, coby platformu 
pro inovativní a  smysluplné vzdělávání 
nejen jejich děti, jiní se pozastavují nad 
tím, jestli je snad „běžná“ škola nepřátel-
ská, a co že je to za obskurní „sektu“ ta 
Montessori. Další to odbydou mávnutím 
ruky, s úšklebkem typu: „ať se ty děti hipí-
ků klidně ve škole válej po koberci a mís-
to používání učebnic si hrajou s  kamín-
kama, co najdou v  lese“,  atp. Situace si 
žádá diskuzi. Z toho důvodu jsme položili 
těm, kteří jsou v obraze - rodičům, jejichž 
ratolesti navštěvují první stupeň základní 

školy – následující otázky:

1) Co o Přátelské škole (dále PŠ) víte?
2) V čem spatřujete její (ne)výhody oproti 
běžné škole?
3) Proč jste se rozhodl/a, aby vaše dítě 
(ne)navštěvovalo PŠ?
4) Myslíte si, že absolventi této školy bu-
dou mít oproti ostatním dětem v budou-
cím životě nějaké (ne)výhody?

Aby pomyslný poměr sil zůstal vyrovnán, 
děti poloviny tázaných maminek i tatínků 
(ne)navštěvují PŠ.

Markéta Klingerová, 36 let, podnikatelka
1) Prvotní impuls vznikl už v  lesní školce 
v  Lánově, když jsme hledali školní ná-
vaznost. Na základě toho jsme s dalšími 
rodiči vytvořili vlastní třídu, která bude 
navazovat na lesní školku v respektujícím 
způsobu výuky a  komunikace. Už lesní 
školka je jiná v přístupu k dětem a to po-
tom nejde utnout, když jsou děti na něco 
zvyklé, tak je dobré v  tom pokračovat. 
Byla jsem u vzniku tohoto projektu.

2,3) Zůstala bych u  toho respektujícího 
způsobu komunikace a výuky. Líbí se mi, 
že děti mají možnost volného pohybu ve 
třídě. Manžel to krásně shrnul do jedné 
věty: „Je to třída, do které bych sám rád 
jako dítě chodil.“ Určitě není dobré, když 
děti pět hodin sedí v  lavici a  zírají před 
sebe, s tím mají problém i dospělí J. Taky 
by se děti ve škole neměly dočkat odpo-
vědi: „To už máš přeci vědět!“. Známková-
ní mi přijde jako součást hodnocení, které 
je zbytečně soutěživé a mezi děti nepatří. 
Škola je jednou z  nejdůležitějších sou-
částí dětství, tráví tam polovinu času dne, 
tak si zaslouží být v prostředí, které s nimi 
bude normálně komunikovat a  provázet 
je životem, aby si užily den. V „běžné“ ško-
le jsou do učení tlačeni. Pravidla jsou v PŠ 
taky, ale ne nadiktovaný řád. Pravidla být 

musí. Nemusí být tolik zásad.

4) Ani bych to neviděla jako výhody a ne-
výhody, ale spíš osobní kvality. Děti z PŠ 
by mohly být sebevědomější. V PŠ si samy 
hospodaří s  tzv.  mapou učiva, je to indi-
viduální. Myslím si, že se naučí i  zodpo-
vědnosti, do které je nikdo nemusí tlačit, 
naučí se přirozeně plánovat čas a mohly 
by být v životě samostatnější.

Lenka Skavroňová, 40 let, trafikantka
1)Mnoho toho o  ní nevím, protože ještě 
neznám nikoho, kdo jí prošel. Jen vím, že 
se tam děti učí formou hry, chodí hodně 
do přírody, nemají známky a hodiny jsou 
volné a děti tam nejsou tak „uvázané“.

2) Určitě je výhoda, že jsou víc venku 
a vidí věci konkrétně a můžou si ohmatat 
to, o  čem se učí, třeba v  přírodopisu. Je 
skvělé, že jich tam je málo a učitel může 
rozvíjet konkrétního člověka, takže pracu-
je s osobností a nevnímá třídu jako masu. 
Nevím ale, jestli je úplně dobré, že si děti 
můžou ve třídě dělat, co chtějí. Taky ale 
nevím, jestli je tohle úplně pravda. Co se 
týče známkování: naše Rozárka, chodí ve-
dle do druhé „běžné“ třídy a sama říká, že 
jí známkování vyhovuje, že potřebuje vi-
dět, jestli se něco naučila, nebo ne. Tuh-
le přišla domů a  říkala: „Mami, já vůbec 
nevim, proč tomu řikaj škola, když je to 
školka“J.

3) Rózu bych tam nedala, ale každé dítě je 
jiné a potřebuje něco jiného. Třeba u na-
šeho Tondy, co už chodí do páté třídy, by 
to bylo vyhovující, ten třeba známková-
ním trpí, protože má i zdravotní problémy 
a jinou formu výuky.

4) Nejsou návaznosti, tak nevím, co se 
bude dít s dětmi po páté třídě, jak to po-
tom budou zvládat na druhém stupni ve 
velké škole.
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Jakub Kašpar, 40 let, zaměstnanec Správy 
KRNAP
1) Asi docela dost. Jako rodiče jsme byli, 
spolu s dalšími rodiči, od začátku u toho, 
když se s  vrchlabskou radnicí začala do-
mlouvat možnost, že by v některé z měst-
ských škol „Přátelská třída“ vznikla.

2) Nevýhody zatím nevidím žádné, ale 
člověk nikdy neví. J Náš syn chodil do 
Montessori třídy už loni, když byl prvňák: 
Jenže to bylo mimo Vrchlabí a nebyla to 
veřejná škola, což znamenalo docela 
značnou finanční i  časovou náročnost. 
Takže jsme moc rádi, že už dnes tuhle 
šanci mají děti u  nás ve Vrchlabí. Nejzá-
sadnější výhodou, podle mě, je, že v téhle 
třídě, resp. v  tomhle způsobu pedagogi-
ky, se vychází mnohem víc z individuality 
žáka, staví se na ní, pracuje se s  ní. Vý-
sledkem je, nejen teoreticky, ale potvr-
zuje to i naše dosavadní roční zkušenost, 
dítě, které se celý školní rok nepřestává 
do školy těšit, nadšeně o  ní vypráví, po 
první třídě toho umí, odhadem, určitě 
víc, než já za tři roky někdejší základ-
ní školy a  ještě si u  toho pořád vlastně 
hraje, což je v  jeho věku vlastně nejpři-
rozenější forma učení. Škola hrou. Navíc 
bez „cukru a biče“ školních známek, zato 

s  velmi užitečným slovním hodnocením. 
Myslím, že Jan Amos Komenský by měl 
z  vrchlabské Přátelské školy radost. J 

3) Po roční zkušenosti s Montessori třídou 
v  jiném městě to bylo jasné rozhodnutí - 
když se otevřela šance přímo ve Vrchlabí 
a ještě ve veřejné městské škole…

4) To ukáže budoucnost, pochopitelně. 
Zatím nejsou žádné poznatky z  Monte-
ssori škol a  tříd o  tom, že by jejich žáci 
v  budoucím životě (i  studentském) měli 
čelit nějakým problémům větším, než 
absolventi „běžných škol“. Osobně jsem 
přesvědčený spíš o opaku. Budou to děti 
schopné pracovat, a  to samostatně; bu-
dou vědět, že jejich úspěch záleží na tom, 
co udělají a ne, jak je oznámkuje či oná-
lepkuje okolí; budou vědět, že každý je 
v něčem dobrý, i když třeba neumí skvěle 
číst nebo počítat - zas umí skvěle něco 
úplně jiného. Myslím, že na tom všichni 
budou tak dobře, jak budou sami chtít.

Petr Klimenta, 36 let, řidič
1)Vím jenom, že se letos rozběhl první 
ročník a že je ta škola jiná, pracuje s my-
šlenkou „Škola hrou“a taky dětem ukazu-
je věci v přírodě. Jinak nemám konkrétní 
představu.

2) Dětem se asi líbí, že 
nemají známky, z  toho 
důvodu se některé děti 
mohou cítit spokojeně. 
O  výhodách pro rodiče 
nevím. Jako nevýhodu 
vidím to, že v páté třídě 
přejdou děti do „normální“ školy a  ne-
budou zvyklé na celý její systém - hlavně 
sezení v lavicích, protože v PŠ prý sedí ve 
třídě na koberci - a  známkování, z  toho 
můžou být některé děti vykolejeny. Pátá 
třída je zrovna nevhodný věk na takovou 
změnu, jakou je přechod z  PŠ, kde jsou 
všichni hodní a  milí, do školy, kde je to 
pro ně najednou úplně jiné.

3)Naše Adélka a  Anetka chodí do páté 
a  druhé třídy „běžné“ školy a  do PŠ by-
chom je nedali právě proto, že zkrátka 
nemá pokračování. Takhle jsou od první 
třídy v prostředí, které znají a nemusí pře-
cházet do prostředí s odlišnou výukou, to 
nepovažuju za šťastné řešení. Nemyslím 
si totiž, že „běžná“ škola je špatná, nebo 
snad nepřátelská. Všechno závisí na li-
dech, na učitelích. Třeba v  třídě mladší 
Anetky učitelka taky občas využívá nové 
metody a hraje dětem na kytaru.

4) Nedokážu si představit ani nevýhody, 
ani výhody, snad jen, že v  „běžné“ škole 
budou lépe „otlučené do života“, což jim 
pomůže lépe se vyrovnat s  autoritami, 
které v životě potkají, tomu se nevyhnou.

Cítite  -li chuť či potřebu se k tématu vyjád-
řit, neváhejte napsat vlastní názor a úhel 
pohledu do redakce Pulsu. Budeme rádi 
za zpětnou vazbu a příspěvek do diskuze.

Libor Dušek

ZPRÁVY Z DĚTSKÉHO  
DOMOVA SE ŠKOLOU  
VE VRCHLABÍ
První měsíc nového školního roku máme 
úspěšně za sebou. Ve třídách naší malé 
základní školy usedli jak žáci, kteří to 
u  nás již dobře znají, tak i  někteří no-
váčci, kteří k nám přišli během prázdnin. 
V lavicích se však dlouho neohřáli, hned 
druhý týden v září vyrazili na školu v pří-
rodě k Máchovu jezeru. Dopoledne se pár 
hodin učili, a  to zejména o  přírodních, 
kulturních a  zeměpisných zajímavostech 
okolí. Odpoledne se už ovšem věnovali 
turistice, koupání a  sportovním a  jiným 
hrám. Celý týden se povedl a všichni si ho 
užili. Nakonec jsme se ovšem museli opět 

vrátit do školních lavic.
Nesmíme však zapomenout i na starší 

děti, kterým jsme u  nás umožnili zůstat 
i po dokončení povinné školní docházky. 
Podmínkou jejich setrvání u  nás je stu-
dium na střední škole. V  letošním roce 
budeme vypravovat děti nejen na místní 
odborné učiliště (obor kuchař - číšník), 
ale také do Lázní Bělohrad (pečovatelka) 
a do Dvora Králové nad Labem (kadeřni-
ce). Středoškolským studentům přejeme 
mnoho úspěchů. Dva z nich budou navíc 
docházet na Kurzy společenského chová-
ní a tance do KD Střelnice.

V  měsíci říjnu budeme mít napilno 
s  přípravami Krkonošského letního bi-
atlonu pro chlapce, který pro obdobná 
zařízení pořádáme vždy každý druhý rok. 
Letos se závody uskuteční 10. 10. ve Stráž-
ném v  okolí naší chalupy. Doufáme, že 
nám Krakonoš dopřeje přívětivé počasí.
Všem čtenářům přejeme příjemné pod-
zimní dny.

Mgr. Šárka Daňková, etoped
DDŠ, ZŠ a ŠJ Vrchlabí

www.ddsvrchlabi.estranky.cz
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6. KUMF PŘELOŽEN
Krkonošský umělecký a me-
diální festival se z provozně-

-technických důvodů přesouvá 
na jaro 2016. Informace o pří-
pravách se dozvíte na www.
kumf.cz a facebooku.

Děkujeme za pochopení. 
Za organizátory Jana Tauchmanová.

Koupíme starožitnosti  
a staré obrazy ze sbírek, 

pozůstalostí i z půdy. 
Přijedeme kamkoliv.   

PLATBA IHNED!  
Tel.: 603 209 812 

p. Dvořák 
Kontaktní místo:  

Prodejna keramiky  
Hliněný džbánek,  

Krkonošská 6,  
543 01 Vrchlabí  

(naproti restauraci Sklípek)

ZAČALI JSME  
S HEJNÉHO  
MATEMATIKOU.
V úterý 1. září jsme na ZŠ na náměstí Míru 
ve Vrchlabí zahájili nový školní rok s ně-
kterými zásadními novinkami. Slavnost-
ní úvod byl zatím tradiční. Naši deváťáci 
doprovodili do svých lavic nové prvňáčky 
a předali jim dárky pro štěstí, které si pro 
ně již v červnu připravili. Nové žáky naší 
školy čekají zásadní změny ve způsobu 
vyučování matematiky. Po zralých úva-
hách a  důsledné přípravě jsme zavedli 
výuku Hejného matematiky ve všech prv-
ních třídách a v jedné třetí třídě.

Co tento poslední dobou populární 
způsob vyučování znamená? Cílem je 
hlavně to, aby děti matematika bavila. 
Metoda pana profesora Hejného vychází 

z  bezpečného a  pro děti známého pro-
středí (v  1.třídě se začíná stavěním kos-
tek a „krokováním“ do rytmu). V hodinách 
jsou žáci vedeni k  tomu, aby sami tvoři-
li a posléze obhajovali svoje řešení, aby 
matematické pojmy, závislosti a vztahy si 
objevovali sami, aby přitom zažívali ra-
dost z objevování a řešení problémů. Při 
hodinách nejde o rychlost. Strach a stres 
blokují myšlení. Žáci pracují v  ovzduší 
vzájemné důvěry, radosti z práce a tvoři-
vosti.

S rodiči jsme vše prodiskutovali na tříd-
ní schůzce, sami si prakticky tuto metodu 
na vlastní kůži vyzkoušeli. Jsme rádi, že 
s  námi sdílí společnou radost a  nadše-
ní provázející tuto novou metodu výuky 
matematiky a věříme, že nám tato radost 
a nadšení vydrží.

Za ZŠ, Vrchlabí, nám. Míru  
Mgr. Iveta Boháčová.

NOVÝ ŠKOLNÍ  
ROK NA SOŠ A SOU  
VE VRCHLABÍ
Prázdniny utekly jako voda a do školních 
lavic opět usedli žáci. Jak to v životě bývá, 
někteří se těšili, jiní naopak. A právě uči-
telé by je postupně měli přesvědčit, jak je 
v dnešní době vzdělání důležité.
V  těchto dnech už je výuka v  plném 
proudu. Žáci 1. ročníků učebních oborů 
ZÁMEČNÍK, KUCHAŘ, ČÍŠNÍK, PRODAVAČ 
a studijního oboru MECHANIK LANOVKÁŘ 
se seznámili s novým prostředím, poznali 
nové učitele. Kromě teoretického vyučo-
vání si pomalu zvykají na odborný výcvik 
v různých pracovištích. Žáci vyšších roční-
ků chod školy dobře znají.
Během školního roku se uskuteční mno-
ho školních a mimoškolních aktivit. První 
akcí z  celé řady byl kurz CARVINGU, což 
je oblíbené ozdobné vyřezávání ovoce 
a  zeleniny. Žáci jej absolvovali ve dnech 
21. – 22. 9. 2015.
Nyní si hlavně přejeme, aby školní rok 
proběhl ve vzájemné spokojenosti.

kolektiv školy

ZŠ SPECIÁLNÍ A PRAKTICKÁ ŠKOLA  
DIAKONIE ČCE VRCHLABÍ INFORMUJE…
Máme za sebou první měsíc školy. Sezná-
mili jsme se s rozvrhem a zapojili se dle 
svých zálib do zájmových kroužků. Také 
jsme se 7.  9.  2015 zúčastnili výukového 
a  tematického programu v  KRNAP. Vždyť 
naše zelená třída má přidělené ekolo-
gické území kolem Labe a kapličky svaté 
Anny. Již skoro pět roků zde udržujeme 
pořádek a čistotu, aby se všem občanům 
města a turistům tento úsek přírody líbil 
a  dělal nám dobrou pověst, především 
našim žákům. Lektor KRNAP Ing.  Daniel 
Bílek nás seznámil s úkoly a programem 
tohoto zařízení a zodpověděl nám spous-
tu otázek týkajících se životního prostředí 
a ochrany přírody v našem městě.

Myslíme si, že děláme kus záslužné 
a viditelné práce a tak jsme se stali pev-
ným článkem našeho životního prostředí, 
o které pečujeme.

Samozřejmě, že zaměření zájmových 
kroužků a výsledky jejich práce průběžně 
využíváme během školního roku. Na ško-
le pracuje v tomto školním roce 7 kroužků 
pod odborným vedením: přírodovědný, 

turistický, muzikoterapie, hravá mate-
matika, výtvarný kroužek barvička, velký 
sportovec a muzicírování.

Mimo jiné se s dětmi naší školy zaměřu-
jeme na tyto akce: nácvik vlastního před-
tančení na náš již 6. tradiční balónkový 
ples, tentokrát v  barvě fialové příprava 
kulturních pásem pro pečovatelský dům, 
zaměřených na Den matek, Velikonoce 
a Vánoce, tato vystoupení jsou vždy klad-
ně hodnocena. Výroba polotovarů pro 
vánoční a  velikonoční dílny, určené pro 
předškolní třídy  mateřských škol a  žáky  
1. ročníků ZŠ ve Vrchlabí, které mají již 
svou tradici a zúčastňuje se jich více než 
150 dětí a pedagogů. Velký úspěch a obli-
ba těchto akcí spočívá i v tom, že si z nich 
děti odnášejí domů dárky pro své přátele 
a známé.

Závěrem musím poděkovat za dob-
rou spolupráci celému středisku Světlo 
a  žákům 7. ročníku patronátní školy ZŠ  
nám. Míru.

Ve Vrchlabí 11. 9. 2015,  
Mgr. Zdeněk Mikolášek
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Š K O L A   –  D Ě T I   –  T E E N A G E Ř I

DDM PELÍŠEK SE HLÁSÍ!
17. 10. 2015 KURZ DRÁTOVÁNÍ
Podzimní motivy: listy, ptáčci, větvičky, 
ozdoby do okna, drobnůstky pro radost
Kde: DDM Pelíšek
Čas: 15.00 – 18.00 hodin
Cena: 230 Kč/senioři a mládež 200 Kč
Lektor: Valušiaková Eva
Materiál je v ceně zahrnut
Tel.přihlášky 737462983 nebo 
zbienova@ddmvrchlabi.cz

BURZA DDM - PODZIMNÍ
Příjem: 22. 10. 2015 8.00 - 17.00 hodin – čtvrtek 
Prodej: 23. 10. 2015 8.00 - 17.00 hodin – pátek 
Výdej věcí: 23. 10. 2015 17.30 - 20.00 hodin – pátek

Poplatek za zprostředkování - navýšení ceny o 10%.
Manipulační poplatek dle množství…od 10 Kč.
Kde: DDM „Pelíšek“
Nepřijímáme kojenecké oblečení.
Přijímáme věci a oblečení čisté - nepoškozené.
(Oblečení / hl. sportovní /– pánské, dámské, dětské, obuv, brusle, lyže, hračky, 
sportovní doplňky a potřeby, kola).
 
29. 10. 2015  9.00 – 12.00 hodin Podzimní prázdniny s Pelíškem
Kluci a holky! Určeno všem, co se nechtějí o prázdninách nudit.
Den otevřených dveří na DDM: kreativní tvořivá dílna, společenská  
místnost -stolní hry, tělocvična -stolní tenis, otevření učebny počítačů.
Účastnický poplatek: 25 Kč

70 LET ČESKÉHO GYMNÁZIA – UPŘESNĚNÍ
V sobotu 17. října 2015 si připomeneme 70 let českého vrchlabského 
gymnázia Dnem otevřených dveří.
Od 10 – 15 hodin mohou návštěvníci nahlédnout do jednotlivých tříd 
s drobnými ukázkami prací nynějších studentů. Od 13.30 hodin se bu-
dou moci setkat s některými bývalými a současnými pedagogy školy.

Těšíme se na Vás! Mgr. Miroslav Šafránek ředitel školy

PODĚKOVÁNÍ
Na jaře školního roku 2014-2015 jsme se s naším projek-
tem „Popularizace technického vzdělávání na základních 
školách“ zúčastnili grantového výběrového řízení společ-
nosti ŠKODA AUTO, a. s. Mladá Boleslav. A byli jsme úspěš-
ní! Získané finanční prostředky využijeme na nákup sta-
vebnic Merkur pro technické zájmové kroužky Populární 
mechanika a Merkuráček při DDM Pelíšek.
Za odd. techniky a spol.věd DDM Pelíšek Zdeňka Bienová.
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S P O RT

VYHLÁŠENÍ ANKETY „SPORTOVEC  
MĚSTA VRCHLABÍ“ ZA ROK 2015
V  letošním roce město Vrchlabí znovu vyhlašuje anketu „Spor-
tovec města Vrchlabí“. Prostřednictvím Komise tělovýcho-
vy a sportu při Radě města Vrchlabí budou vybráni ti nejlepší 
v těchto kategoriích:

nejlepší sportovec / sportovkyně (nad 20 let) 
 – vyhlašuje se 10 nejlepších sportovců

1. nejlepší sportovec / sportovkyně mládeže (do 20 let)  
– vyhlašuje se 20 nejlepších sportovců

2. nejlepší kolektiv (štafeta, dvojice, družstvo)  
– vyhlašují se 3 nejlepší kolektivy

3. kategorie „MASTERS“

4. nejlepší trenér - vyhlašují se 3 nejlepší trenéři

Dovolujeme si požádat Vás, přátele a příznivce sportu ve Vrchla-
bí a okolí, abyste se zapojili do ankety a pomohli nám vytipovat 
kandidáty v  jednotlivých kategoriích. Každý z Vás může na no-
minačním lístku navrhnout sportovce, ze kterých komise vybere 
vítěze. Navrženi mohou být ti sportovci, kteří závodí nebo trénují 
na Vrchlabsku, žijí ve Vrchlabí nebo jsou nějak jinak spjati s na-
ším městem (např. navštěvovali zde školu, atd.).

Nominační lístek bude součástí listopadového čísla časopisu 
PULS, již nyní je ke stažení na webových stránkách města Vrchla-
bí, nebo je k vyzvednutí na podatelně městského úřadu (zámek) 
a  v  turistickém infocentru (radnice). Vyplněné nominační líst-
ky můžete odevzdávat na podatelně MěÚ Vrchlabí, v infocentru 
nebo je zašlete na e -mail: albrechtovarenata@muvrchlabi.cz 
a to nejpozději do 30. listopadu 2015.

Děkujeme!

NOVÝ SPORTOVNÍ AREÁL HOSTIL NÁBOR MLADÝCH 
FOTBALISTŮ.

K  celostátní zářijové akci Měsíc náborů 
s podtitulem Můj první gόl, která je orien-
tovaná na seznámení dětí s fotbalem, se 
přidali také fotbalisté FC Vrchlabí. Trenér 
FC Vrchlabí Miroslav Hanuš zhodnotil tuto 
akci velice kladně: „Největší význam akce 
byl především v tom, že děti dostaly mož-
nost užít si nového nedávno otevřeného 
sportoviště a  podle ohlasu dětí i  jejich 
učitelek byl účel splněn bezezbytku. Děti 
obdržely lístečky s informacemi, kdy a na 
koho se mohou jejich rodiče obrátit v pří-
padě zájmu o kopanou. Skutečný efekt se 
ale projeví až v  budoucnu, kdy uvidíme, 

kolik dětí a rodičů akce oslovila. Hezké na 
ní bylo také to, že na všech stanovištích 
se o děti starali hráči staršího a mladšího 
dorostu FC Vrchlabí s některými staršími 
žáky. Akce se zúčastnilo 327 dětí ze ZŠ 
Školní Vrchlabí, ZŠ náměstí Míru Vrchlabí, 
ZŠ Lánov, ZŠ Špindlerův Mlýn, MŠ Letná, 
MŠ Labská, MŠ Dvořákova a  MŠ Komen-
ského Vrchlabí. Třídy pod vedením svých 
učitelek procházely jednotlivá stanoviště, 
kde si mohly vyzkoušet nejen fotbalové 
dovednosti, ale také jiné sportovní disci-
plíny. Součástí programu bylo také malo-
vání obrázků se sportovní tematikou. Děti 

dostaly občerstvení a byly odměněny ce-
nami a upomínkovými předměty“.

Již třetím rokem funguje pod vedením 
pánů Plevy a Ettflaiše fotbalová školička 
a kromě ní má FC Vrchlabí šest mládežnic-
kých družstev, která hrají nejvyšší krajské 
soutěže. Největším úspěchem je loňský 
postup staršího dorostu, vedeného Davi-
dem Votočkem do Východočeského pře-
boru, kde letos podávají chlapci výborné 
výkony pod vedením Michala Hradeckého 
a drží se v popředí tabulky.

Text a foto: J. Novák

KRKONOŠSKÝ POHÁR 
Závěrečný závod Krkonošského poháru cyklistů 2015 se usku-
tečnil na tratích v okolí nového sportovního areálu Vejsplachy. 
Závod byl určen pro všechny kategorie, od nejmenších dětí 
po veterány. Po skončení závodu pořadatelé z  DDM Pelíšek 
a Spartaku MTB Vrchlabí vyhlásili vítěze nejen finálového zá-
vodu, ale i celého seriálu.

Text a foto: J. Novák
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S P O RT  /  ST RÁ N K A  S E N I O RŮ
ZIMNÍ STADION  
VRCHLABÍ
POZVÁNKA
Veřejné bruslení
03. 10. 2015 Sobota 13:00 – 15:00

10. 10. 2015 Sobota 13:30 – 15:30
11. 10. 2015 Neděle 16.00 – 17.45

17. 10. 2015 Sobota 15:00 – 17:00
18. 10. 2015 Neděle 14.30 – 16.30

24. 10. 2015 Sobota 13:30 – 15:30
25. 10. 2015 Neděle 14:30 – 16:30
28. 10. 2015 Středa 10.00 – 12.00
30. 10. 2015 Pátek 10.00 – 12.00

„A“ MUŽSTVO
07. 10. 2015 Středa 18.00  HC Stadion Vrchlabí  

– HC Řisuty - 2.Liga ČR

10. 10. 2015 Sobota 17:00  HC Stadion Vrchlabí  
– HC Žďár n/S - 2.Liga ČR

21. 10. 2015 Středa 18.00  HC Stadion Vrchlabí  
– HC Trutnov -2 .Liga ČR

24. 10. 2015 Sobota 17.00  HC Stadion Vrchlabí  
– SC Kolín -2 .Liga ČR

31. 10. 2015 Sobota 17.00  HC Stadion Vrchlabí  
– HC Klášterec - 2.LigaČR

Junioři
09. 10. 2015 Pátek 20.00 HC Krkonoše – HC Písek
23. 10. 2015 Pátek 20.00  HC Krkonoše  

– HC Jindřichův Hradec

Starší Dorost
11. 10. 2015 Neděle 13.00 HC Krkonoše – HC Poděbrady

Přejeme Vám všem příjemný sportovní zážitek  
- vedení HC Stadion Vrchlabí!!!

LETNÍ ČINNOST 
V MĚSTSKÉM KLUBU 
SENIORŮ
Měsíc červenec je každým rokem pro nás, seniory, dobou od-
počinku od naší klubové činnosti, dobou, kdy se společně ne-
scházíme. Proto jsme již v půli června připravili a naplánovali 
náš třetí letošní klubový zájezd na úterý 18. srpna. Vybrali jsme 
si oblast podhůří Orlických hor, a to hlavně kvůli průjezdnosti 
silnic, neboť na této trase nemělo být mnoho překážek.

Obavy jsme měli z  přetrvávajících vysokých teplot, které by 
byly pro mnohé z nás nesnesitelně zatěžující. Ale měli jsme, jak 
se říká, „kliku“. V noci zapršelo a došlo k náhlému a výraznému 
ochlazení o více než 15° C.

V autobusu bylo po celé trase příjemně, čas nám rychle ubíhal 
a bylo nám dobře. V dáli před námi bylo mlhavo a místy slabě 
mrholilo.

Naším cílovým městem byl Žamberk, nazývaný „Branou Orlic-
kých hor“. Dojeli jsme tam za dvě a půl hodiny. Autobus zapar-
koval u Městského muzea, ale před prohlídkou jsme se šli krátce 
projít po městě, abychom se po cestě trochu občerstvili.

V  muzeu jsou soustředěny hezké sbírky rozvoje lidových 
a uměleckých řemesel v blízkéhom okolí. V prvním patře nás za-
ujala novogotická lékárna z devadesátých let 19. století. Podob-
ných a známých je v ČR jen několik, např. v Kuksu a Klatovech. 
Zajímavý zde byl i pohyblivý betlém s krajovými řemeslníky.

Naším dalším cílem byl nedaleký Letohrad. Zde jsme v památ-
kově chráněném areálu Nového dvora z roku 1750 navštívili Mu-
zeum řemesel, které je velmi rozsáhlé a nabízí tři prohlídkové 
trasy. Vybrali jsme si tu první. Jsou v ní soustředěny sbírky ze 
všech možných starých řemesel, soustředěných ve třech po-
schodích. Prohlídka trvala přes 1,5 hodiny.

V téže budově, ve velkém, historicky upraveném sále restaura-
ce Nový Dvůr, jsme měli objednány obědy. Výběr byl ze čtyř jídel 
a s obědem i s cenou jsme byli spokojeni.

Odpočati a posilněni jsme se neorganizovaně vydali na pro-
hlídku města. To už ale pršelo a museli jsme použít deštníky.

Po kratší procházce jsme popojeli na okraj města k Tvrzi Orlice, 
která je od r. 2012 po rozsáhlé rekonstrukci zpřístupněna. Tvrz je 
význačná originálním gotickým a renesančním sklepením, menší 
sbírkou zbraní a jinými zajímavostmi. V některých místnostech 
jsou zčásti prosklené podlahy, aby bylo možno nahlédnout do 
původních sklepení a vyzděných prostor.
Potom už jsme jeli  směrem k domovu. Cestou nás doprovázel 
déšť, ale nám bylo dobře, že to tak všechno vyšlo.

Za MěKS: Josef Kalenský

ROZLOUČENÍ 

V pátek 28. srpna odpoledne se všichni milovníci hudební-
ho umění přišli rozloučit do klášterního kostela sv. Augusti-
na s paní Květoslavou Bucharovou – Zlatníkovou.

Kostel zaplnila nejen rodina Bucharova, ale všichni, kdo 
si paní Květy vážili a  měli ji rádi. Její práce a  záliba ote-
vřela srdce nejen občanům našeho města. Již v padesátých 
letech, kdy začala navštěvovat Městskou hudební školu ve 
Vrchlabí, byla talentovanou klavíristkou a zpěvačkou. Často 
vystupovala na veřejnosti spolu s učitelským sborem ško-
ly. Proslulé bylo pěvecké trio Vrchlabských zpěváčků, které 
tvořily Květoslava, Ludmila a Alena Zlatníkovy.

Se svou dlouholetou členkou a po nějaký čas i sbormis-
tryní se přišel rozloučit i  Vrchlabský chrámový sbor a  při 
obřadu zahrálo García trio, ve kterém je zastoupen pokra-
čovatel rodinné hudební tradice, kytarista Štěpán Buchar.

Otto Singer

DEN SENIORŮ NA STŘELNICI
Kulturní dům Střelnice již potřetí zve vrchlabské seniory na 
podvečer s dechovou hudbou u příležitosti Mezinárodního dne 
seniorů. Ten v  roce 1998 na první říjnový den stanovil tehdej-
ší generální tajemník Organizace spojených národů Kofi Annan. 
Den seniorů je oslavou všeho, co společnosti přináší staří lidé, 
a protože si seniorů vážíme a myslíme na ně v našem programu 
celoročně, těšíme se na to, že přijdou i 10. října na Střelnici. Za-
hraje pro ně k poslechu i tanci Semilská 11. Jste srdečně zváni. 
Váš Kulturní dům Střelnice.

Den Seniorů na Střelnici, 10. října /17 – 21:00/  
Senioři vstup zdarma.



Rada města Vrchlabí vyhlašuje  
výběrové řízení na funkci

MĚSTSKÉ VODOVODY A KANALIZACE,  
PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE

Hlavní účel organizace:  
Zabezpečování vodohospodářských  

činností pro potřeby města 
 Vrchlabí a osob, nacházejících se na jeho území. 

Místo výkonu práce: Vrchlabí

Předpoklady uchazečů:
Vysokoškolské vzdělání v akreditovaném studijním 

programu v oblasti vodovody a kanalizace, 
bezúhonnost,  ŘP sk. B

Výhodou:
úplná kvalifikace k provozování, správě a rozvodu 
vodovodů nebo kanalizací podle § 6 odst. 2 pís. c) 

zákona č. 274/2001 Sb.,  
o vodovodech a kanalizacích

Předpokládaný nástup: 1. března 2016

Obsah přihlášky a další informace:   
na úřední desce městského úřadu a  

http://www.muvrchlabi.cz.

Uzávěrka přihlášek: 30.11.2015

****Harmony Club Hotel  
Špindlerův Mlýn 106/B 

přijme do zaměstnání SKLADNÍKA,  
přijme do zaměstnání SKLADNÍKA, ZÁSOBOVAČE od 11/2015.
Výuční list, praxe v oboru vítána, práce na PC, řidičšký průkaz B,  

zodpovědnost, spolehlivost, prac. doba PO-PÁ.

Dále RECEPČNÍ HOTELU se znalostí němčiny, 12 hod. směny.
Ženu, MASÉRKU pro obsluhu stř. wellness, němčina nutná,  

12 hod. směny. Nástup dohodou.
Info osobně na hotelu, tel. 499 469 550,  
mail: alena.dankova@harmonyclub.cz

Osobní bankrot - ODDLUŽENÍ
Nabízíme poradenství v oblasti  insolvenčního 
řízení, včetně sepisu návrhu na povolení oddlužení, 
přihlášek do insolvenčního řízení.
Vše zpracováváno ve spolupráci s advokátem, nebo 
insolvenčním správcem.

Před sepisem zdarma posoudíme, zda splňujete  
podmínky pro povolení oddlužení. 
Kontakt: 728 641 879,  
insolvencni-poradna.vrchlabi@seznam.cz
IT centrum Vrchlabí, Krkonošská  14,  
2. Patro - po objednávce.



SLEVA na vše 
platnost kuponu od 1.10. do 31.10.2015

Slevu -20 % uplatníte při předložení tohoto kuponu na pokladně 
v prodejnách Action v období od 1.10. do 31.10.2015.
Sleva se nevztahuje na zboží v akci a již zlevněné zboží.
Sleva se nevztahuje na alkohol.

 - 20 %

-67% sleva!!!

VÍNO lahev 0,75 l
červené a bílé

PRODEJNA
ve Vrchlabí! (Krkonošská 27 - Pasáž u zvonu)

Konvice na čaj
1,4 l

79,-

149,-

79,-

Kuchyňské prkénko
23 x 37 x 1,2 cm

Podložka na boty
73 x 38 cm

novinka

Vrchlabi_inzerce_200x140mm_rijen.indd   1 17.9.2015   9:00:33





NAF, a.s. 
Bucharova 194 
543 02 Vrchlabí 4 

	  

Dovolujeme	  si	  Vám	  oznámit,	  že	  společnost	  NAF	  a.s.	  uzavřela	  
strategické	  partnerství	  s	  firmou	  HRONOVSKY	  s.r.o.	  	  Toto	  
partnerství	  nám	  přináší	  stabilitu	  a	  možnost	  dalšího	  rozvoje,	  	  
a	  hledáme	  proto	  do	  svého	  týmu	  pracovníky	  na	  tyto	  pozice:	  

• Měrový	  technik/Kontrolor,	  obsluha	  3D	  měření	  
• Nástrojař	  ruční	  	  
• Nástrojař	  obsluha	  CNC	  (3-‐	  a	  5-‐osé	  obráběcí	  
	  	  	  centrum,	  drátořez,	  hloubička)	  	  
• Konstruktér	  
• Programátor	  CAM	  (drátořez,	  frézka,	  hloubička) 	  
• Technolog	  

	  
Zájemci	  by	  měli	  mít	  v	  daném	  oboru	  ukončené	  vzdělání	  
(výuční	  list,	  maturitu	  atd.)	  anebo	  pracovní	  zkušenost	  min.	  	  
3	  roky.	  

Nabízíme	  možnost	  práce	  ve	  Vrchlabí	  nebo	  v	  Čenkově	  	  
(okr.	  Příbram),	  zajímavé	  platové	  ohodnocení,	  stabilitu,	  
perspektivní	  zaměstnání.	  

V	  případě	  zájmu	  pošlete	  svůj	  životopis	  na:	  
lubomir.misek@nastrojarna-‐naf.cz	  

	  

Oprava fasády správní budovy  
MěVaK Vrchlabí

v   736 633 364Owww.stas.cz 
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SPR ÁVA KRKONOŠSKÉHO NÁRODNÍHO PARKU
VÁS ZVE NA TYTO AKCE:
3. 10. 2015 • HORSKOU PĚŠINOU
Vydejte se s námi na toulky cestou necestou za zajímavými 
a mnohdy zapomenutými kouty Krkonoš a objevte s námi krásy 
horských luk, lesů a malebných zákoutí.
Bližší informace a přihlášky:  
Jana Tesařová, jtesarova@krnap.cz, 733 673 642

8. 10. 2015 • JIŘÍ HŘEBÍČEK – KŘÍDLA
Vernisáž fotografií a komentovaná prohlídka.  
KCEV Krtek u Správy KRNAP od 18 h

15. 10. 2015  • KOORDINÁTORKA PROJEKTU  
– ÚTĚK Z GRUZIE A DALŠÍ

Jak vypadá péče o mentálně postižené dospělé v Gruzii? Proč 
mladí lidé opouštějí Moldavsko a jaký to má dopad na chod 
země? Jaké sociální problémy vyvolala válka na východě Ukraji-
ny? Přednáška koordinátora Diakonie ČCE. KCEV Krtek u Správy 
KRNAP od 18 h

17. 10. 2015 • FOTOVYCHÁZKA
Pohodový výlet na málo známá, leč zajímavá místa  
v Krkonoších. Bližší informace a přihlášky:  
Radek Drahný, rdrahny@krnap.cz, 737 209 900

17. 10. 2015 • KAŠTAŇÁK A DEN STROMŮ
Postavte nejkrásnějšího kaštaňáka – postavičku nebo zvířátko 
z přírodnin. Přijďte se dozvědět něco zajímavého o jednom ze 
stromů v zámeckém parku. Soutěž pro děti, zváni jsou i dospělí. 

KCEV Krtek u Správy KRNAP od 9 h
Bližší informace: Kamila Nývltová,  
knyvltova@krnap.cz, 603 912 529

22. 10. 2015 • FRANTIŠEK BLÁZEN
One man show, step, body -drum a vyprávění o životě  
a smrti sv. Františka z Assisi, patrona zvířat a ekologů.  
KCEV Krtek u Správy KRNAP od 18 h

29. 10. 2015 • SETKÁNÍ S RYSEM
Přednáška Jirky Beneše o životě rysa ostrovida v ČR  
a o osobních zkušenostech a soužití s rysem Blonďákem.  
KCEV Krtek u Správy KRNAP od 18 h

Dále probíhají výstavy:
Do 15. 11. 2015 • DRÁTENÍKŮV ROK
Autorská výstava drátovaných objektů skupiny cechu  
dráteníků. Domky na náměstí Míru, č. p. 222

Do 8. 11. 2015 • EMIL SCHWANTNER – VÝBĚR Z DÍLA
Výstava u příležitosti 125. výročí narození známého  
trutnovského sochaře. Krkonošské muzeum – klášter

Více informací o akcích najdete na www.krnap.cz
nebo na www.facebook.com/spravakrnap.
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PROGRAM KULTURNÍCH AKCÍ VRCHLABÍ

PROGRAM KULTURNÍCH AKCÍ VRCHLABÍ – říjen
2. října (pá)
Taneční pro mládež - prodloužená
KD Střelnice – velký sál, 19:00
Vstupné: 100 Kč.

3. října (so)
Charitativní bleší trh s veřejnou aukcí židlí
Přijďte prodat či koupit (hezké zbytečnosti, věci s příběhem, 
knihy, hračky, oblečení, šperky, sportovní vybavení…), pobavit 
se a hlavně tím vším přispět na nově vznikající kontaktní místo 
ve Vrchlabí domácího hospice Duha Hořice. Tentokrát bude 
bleší trh obohacen o aukci židlí.
Bližší informace: www.osnadvore.cz
Náměstí T.G.M. Vrchlabí, 8:00.

3. října (so)
Horskou pěšinou
Vydejte se s námi na toulky cestou necestou za zajímavými 
a mnohdy zapomenutými kouty Krkonoš a objevte s námi krásy 
horských luk, lesů a malebných zákoutí.
Bližší informace a přihlášky: Jana Tesařová, jtesarova@krnap.cz, 
733 673 642.

3. října (so)
Koncert kapel: FLENDRS & LETROUROU
Music bar Bowl, 20:00. 

4. října (ne)
Il Congelatore – ZMRAZOVAČ
Představení uvádíme v rámci divadelního Kvásku.
KD Střelnice – velký sál, 19:00/ sk. DX
Vstupné: 100 Kč.

8. října (čt)
Jiří Hřebíček – křídla
Vernisáž fotografií a komentovaná prohlídka. KCEV Krtek 
u Správy KRNAP, 18:00.

8. října (čt)
Tomáš Černohous – Banát
Cestovatelské setkání
KD Střelnice - Klub Kotelna, 18:00. Vstupné: 60 Kč.

9. října (pá)
Taneční pro mládež - V. lekce
KD Střelnice – velký sál, 19:00
Vstupné: 50 Kč.

10. října (so)
Jazz Foundations: JUST NOW
Music bar Bowl, 20:00
Vstupné: 70 Kč. 

10. října (so)
Semilská 11 – Večer s dechovkou k Mezinárodnímu dni seniorů
KD Střelnice – velký sál, 17:00 – 21:00/
Vstupné: senioři zdarma, ostatní 100 Kč.

11. října (ne)
Z tajného deníčku Smolíčka Pé – ZAHAJOVACÍ POHÁDKA /Studio 
Damůza, Praha/
KD Střelnice – velký sál, 15:30
Vstupné: 60 Kč, předplatitelé sk. PP zdarma.

11. října (ne)
Do ložnice vstupujte jednotlivě
Divadelní představení – komedie plná překvapení. Hrají:  
Monika Absolonová, Ivana Andrlová, Mahulena Bočanová,  
Pavel Nečas, Zbyšek Pantůček, Martin Sobotka, Filip Tomsa, 
Lukáš Vaculík, Martin Zounar, a další.
Divadelní klub, 19:00. Vstupné: 320/280 Kč.

13. října (út)
Virtuální univerzita třetího věku / VU3V/ 
Etika jako východisko z krize společnosti / zimní semestr, II. 
KD Střelnice – malý sál, 10:00 a 14:00 
Pouze pro registrované studenty.

13. října (út)
Terezie Fialová – klavír, Jiří Bárta – violoncello
2. koncert abonentní skupiny K – klasická hudba.
KD Střelnice – velký sál, 19:00
Vstupné: 100 Kč, studenti a senioři 50 Kč, skupina K zdarma.

15. října (čt)
Diashow KEŇA, TANZANIE, ZANZIBAR
Uvádí Václav Špillar.
KD Střelnice – velký sál, 19:00/ PRONÁJEM
Vstupné: 145 Kč, děti, senioři, ZTP 110 Kč.

15. října (čt)
Koordinátorka projektu – Útěk z Gruzie a další
Jak vypadá péče o mentálně postižené dospělé v Gruzii? Proč 
mladí lidé opouštějí Moldavsko a jaký to má dopad na chod 
země? Jaké sociální problémy vyvolala válka na východě Ukraji-
ny? Přednáška koordinátora Diakonie ČCE.
KCEV Krtek u Správy KRNAP, 18:00.

16. října (pá)
Taneční pro mládež - VI. lekce
KD Střelnice – velký sál, 19:00. Vstupné: 50 Kč.

17. října (so)
Fotovycházka
Pohodový výlet na málo známá, leč zajímavá místa  
v Krkonoších. Bližší informace a přihlášky: Radek Drahný, 
rdrahny@krnap.cz, 737 209 900.

17. října (so)
Kaštaňák a Den stromů
Postavte nejkrásnějšího kaštaňáka – postavičku nebo zvířátko 
z přírodnin. Přijďte se dozvědět něco zajímavého o jednom ze 
stromů v zámeckém parku. Soutěž pro děti, zváni jsou i dospělí.
KCEV Krtek u Správy KRNAP, 9:00. Bližší informace:  
Kamila Nývltová, knyvltova@krnap.cz, 603 912 529.
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PROGRAM KULTURNÍCH AKCÍ VRCHLABÍ – říjen
17. října (so)
Večer pod lampami: VLTAVA
Music bar Bowl, 20:00. 

19. října (po)
Leni
/Divadlo v Řeznické, Praha/
KD Střelnice – velký sál, 19:00. Vstupné: 240 - 320 Kč, sk. DK

22. října (čt)
František blázen
One man show, step, body -drum a vyprávění o životě a smrti 
sv. Františka z Assisi, patrona zvířat a ekologů.
KCEV Krtek u Správy KRNAP, 18:00.

23. října (pá)
Taneční pro mládež - prodloužená
KD Střelnice – velký sál, 19:00. Vstupné: 100 Kč.

24. října (so)
MÖTORHEAD TRIBUTE SHOW
Music bar Bowl, 20:00.

25. října (ne)
Indiáni ze šuplíku
KD Střelnice – velký sál, 15:30
Vstupné: 60 Kč, předplatitelé sk. PP zdarma.

25. října (ne)
Drahouškové
Divadelní představení - komedie pro pět herců, která se velice 
vtipnou, neotřelou a výstižnou formou zabývá otázkou fungo-
vání rodiny v jednadvacátém století, tedy otázkou, jež je i u nás 
aktuální a stále palčivější.
Divadelní klub, 19:00. Vstupné: 390/350 Kč.

27. října (út)
Virtuální univerzita třetího věku / VU3V 
Etika jako východisko z krize společnosti / zimní semestr, III. 
KD Střelnice – malý sál, 10:00 a 14:00/ 
Pouze pro registrované studenty.

29. října (čt)
Setkání s rysem
Přednáška Jirky Beneše o životě rysa ostrovida v ČR a o osob-
ních zkušenostech a soužití s rysem Blonďákem.
KCEV Krtek u Správy KRNAP, 18:00.

30. října (pá)
Charitativní koncert na pomoc psím útulkům
Music bar Bowl, 20:00.

30. října (pá)
Taneční pro mládež - VII. lekce
KD Střelnice – velký sál, 19:00. Vstupné: 50 Kč.

31. října (so)
Koule
Představení uvádíme v rámci divadelního Kvásku.
KD Střelnice – velký sál, 19:00 
Vstupné: 100 Kč.

TANČÍRNA
5., 12., 26. října (po)
Latino dance
KD Střelnice – velký sál, 17:30 (začátečníci), 18:45 (pokročilí)
Platba na místě: 90 Kč/lekci 

11., 18., 25. října (ne)
Taneční pro manželské a spřátelené páry s manželi Šedovými
KD Střelnice – velký sál, 19:00 - 21:00
Platba na místě: 80 Kč / lekce / os., celý kurz 525 Kč / os.

Výstavy
do 15. listopadu
Dráteníkův rok
Autorská výstava drátovaných objektů skupiny Cechu dráteníků.
KRNAP – Domky, Náměstí Míru, č. p. 222

do 8. listopadu
Emil Schwantner – výběr z díla
Výstava u příležitosti 125. výročí narození známého  
trutnovského sochaře.
Krkonošské muzeum – klášter.

Tančírna
LATINO dance na STŘELNICI
Tanec v rytmu LATINO pokračuje  i ten-
to podzim. Lektorka Veronika Machová 
navazuje na předchozí  vlněni v rytmu 
salsy, bachaty a  merenque a  těšit se 
můžete téměř každé podzimní pondělí. 
Začínáme úvodní lekcí 21. 9. 2015, a to 
v  17.30 začátečníci a  18. 45 pokročilí. 
Další lekcí jemně navážeme až v říjnu 
(28.  9. je státní svátek a  lekce nepro-
běhne).
Termíny říjnových lekcí:  
5.10, 12. 10. , 26. 10. 2015;
Cena:  
90,– /1 lekce;  
400,– /5 lekcí;  
700,– /10 lekcí
Více info na: 
kdstrelniceboruvkova@muvrchlabi.cz.
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25 let  
od vzniku 
časopisu Puls
Město Vrchlabí má svůj časopis již velmi 
dlouho. Do února roku 1990 byl vydáván 
Městským národním výborem Zpravodaj 
města Vrchlabí, který byl obsahem po-
platný době. Počátkem roku 1990 vzešel 
z  místního Občanského fóra návrh, aby 
byl dosavadní ZPRAVODAJ nahrazen časo-
pisem PULS. Ten měl být veden v duchu 
nově se rodící demokracie. Navrhovaný 
název měsíčníku inspiruje a  přímo vybí-
zí k  dynamickému předávání informací 
a  naopak. Byl přijat a  potěšilo by mne, 
kdyby autor nápadu či některý z  účast-
níků tehdejší porady, doplnil můj článek 
svojí vzpomínkou. Od dubna 1990 byl ča-
sopis Puls vydáván společně Městským 
národním výborem a  Závodním klubem 
odborů – tak se jmenoval nynější Kulturní 
dům Střelnice do konce října 1990.

Časopis Puls vznikl díky nadšení ně-
kolika lidí, kteří ho dělali doslova na 
koleně a  zdarma. Prvním šéfredakto-
rem byl PhDr.  Josef Pivoňka, nejen gra-
fickou úpravu prováděl Jan Buchar (dle 
mých vzpomínek ve svém bytě). Dlouhou 
dobu byl šéfredaktorem Mgr.  František 
Brož – ten napsal i velké množství článků, 

velké množství práce pro Puls vykona-
li Ing.  Jan Konvalina, Mgr.  Marta Hruško-
vá, Mgr. Zdena Urválková a další členové 
redakce. Častými přispívateli byli paní 
spisovatelka Marie Kubátová, prof. Miloš 
Gerstner, Miloslav Bartoš a  Ivo Farský 
(vícedílná historie města Vrchlabí i  jiné 
články), Stanislav Lelek, Bohuslav Adamec, 
MUDr.  Kupka, JUDr.  Křivánek, MUDr.  Věra 
Pátková, prof.  Hana Jüptnerová, stále 
neodmyslitelný Otto Singer  atd. Tenkrát 
jsme předávali příspěvky, články napsané 
na psacím stroji. Řada občanů je psala 
rukou a především zaměstnanci Kulturní-
ho domu Střelnice i Městského úřadu vše 
přepisovali na psacím stroji. Nebylo to 
vůbec jednoduché, bylo to hodně pracné. 
I rozhodování v redakci bylo náročné, to-
lik věcí se měnilo, tolik věcí vznikalo. Při-
cházely i kritické články a bylo nutné na 
ně odpovídat. Od říjnového Pulsu v roce 
1992 tiskli náš časopis v  místní tiskárně 
Havránek & Žídek, kterou naše město při 
vzniku podpořilo.

Městský měsíčník po celou dobu své 
existence dokumentuje život ve městě, 
informuje o  kultuře, školství, sportu, in-
vestičních akcích atd. Měli jsme možnost 
číst články o  historii města, prostřed-
nictvím inzerce sledovat skladbu podni-
katelské sféry  atd. Myslím si, že by bylo 
velmi zajímavé pro pedagogy a studenty 
místních škol, Zejména pro gymnázia, na-
hlédnout do výtisků ZPRAVODAJE a porov-
nat jejich obsah se současným i minulým 

PULSEM z pohledu informací, obsahu, po-
čtu podnikatelů ve městě na začátku 90. 
let a  nyní, aktivity občanů a  jejich spol-
kové činnosti. Uvedené tiskoviny jsou ur-
čitě ještě k disposici v archívu Kulturního 
domu Střelnice. Sám ještě některá čísla 
časopisů mám.

Myslím si, že řada občanů má radost 
z  toho, jak nyní časopis PULS vypadá 
a  funguje i  jak je veden. Vychází včas 
i v elektronické podobě a tištěný je distri-
buován zdarma (výtisky jsou rozebrány za 
1 – 2 dny). Mně už v něm chybí jen infor-
mace o činnosti politických stran a hnutí, 
či v  každém vydání stránka s aktuálními 
pohotovostními telefony, adresami slu-
žeb občanům. Postrádám větší ochotu 
občanů projevit písemně své názory či 
požadavky, vyjádřit se souhlasně nebo 
kriticky k  různým událostem ve městě 
nebo rozhodnutím městského zastupitel-
stva. Domnívám se, že i zastupitelé města 
by prostřednictvím Pulsu mohli vysvětlo-
vat či obhajovat svá rozhodnutí. Dvěma 
slovy: veřejná diskuze (ale to je jen můj 
osobní názor).

Zakladatelé časopisu Puls si v roce 1990 
předsevzali informovat o všem, co se děje 
ve městě a vycházet z příspěvků občanů- 
měl by to být časopis pro občany od ob-
čanů. Přejme si, aby to tak bylo, a aby ča-
sopis Puls vypadal dobře jako nyní ještě 
mnoho dalších let.

Josef Krejčí

Hornictví 
stále žije
Vážení čtenáři PULSU,
v zářijovém čísle jste se dočetli o pozván-
ce a  následné účasti starosty města na 
akci 100 let od založení Svazu měst a obcí 
Rakouska ve Vídni, pokud by se udělal 
průzkum. Nebýt této pozvánky, možná by-
chom ani netušili, že bylo město Vrchlabí 
zakládající členem.

O  přípravě hornické expozice ve staré 
radnici a hornictví v Krkonoších jsem již 
pár článků napsal, v době vydání tohoto 
PULSU by již měly být známy vstupní pa-
rametry pro získání dotace na tuto akci.

Víme, že město Vrchlabí má ve znaku 

hornický mlátek a  kladívko, o  Kryštofu 
z Gendorfu se už také psalo často, že však 
hornická města v ČR i na Slovensku pořá-
dají každoročně setkání a  tím propagují 
svůj kraj i město, se dosud ví málo a mož-
ná je to škoda. Právě Vrchlabí bylo pový-
šeno Kryštofem z  Gendorfu na hornické 
město v  našem kraji jako první, a rozsa-
hem hornictví v oblasti se řadilo v té době 
mezi Kutnou horu, Cínovec a Příbram.

V Příbrami proběhne u  příležitosti 
uplynutí 800  let od první písemné zmín-
ky o  městě (v  roce 1216) v  červnu 2016  
20. setkání hornických měst a  obcí ČR 
a současně i 16. evropský hutnický den.

Letos proběhlo setkání hornických 
měst v Havířově. Kdo se již někdy tohoto 
setkání zúčastnil, dá mi za pravdu, že je 
to nezapomenutelný zážitek, vždy spo-
jený s možností prohlédnout si hornické 

uniformy – berkytle a prapory, vyzkoušet 
si skok přes kůži, poslechnout si hornic-
kou hudbu, podívat se na místní hornické 
památky na povrchu i v podzemí a uvědo-
mit si rozsah práce našich předků i stáva-
jících havířů, z nichž bohužel řadě se již 
doly uzavřely.

Zájemci se mohou s  podrobnostmi  
seznámit na www.setkanihmo2016.cz

A co závěrem?
Setkání hornických měst v  roce 2017 

ještě nemá vybrané město, dosud však 
nebylo v Krkonoších.

Jeden impuls jsem již zaznamenal, po-
čkejme si na výsledek, neboť organizaci 
musí zaštítit město nebo obec a je to po-
měrně organizačně i finančně náročné.

Příbramský spolek Prokop pracuje  
na této akci od roku 2014.

Ing. Michael Polák

ZUBAŘI – ŘÍJEN  ROZPIS SLUŽEB STOMATOLOGICKÉ LÉKAŘSKÉ SLUŽBY PRVNÍ POMOCI OKRESU TRUTNOV NA ROK 2015
(více informací: http://www.hmc.cz) oblast Vrchlabí ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 08.00 – 12.00 hod.
3. 10. a 04. 10. MUDr. Jitka Krejčová Jihoslovanská 420, Vrchlabí 499 422 050
10. 10. a 11. 10. MUDr. Magdalena Pohořelá Krkonošská 144, Vrchlabí 499 692 636
17. 10. a 18. 10. MUDr. Libuše Knapová Zubní ordinace č. p. 330, Rudník 499 440 494
24. 10. a 25. 10. H.M.C. Vrchlabí, s. r. o. Stomatol. centrum, Slovanská 94, Vrchlabí 499 421 135
28. 10. MUDr. Jitka Krejčová Jihoslovanská 420, Vrchlabí 499 422 050
31. 10. a 01. 11. MUDr. Miroslava Petráková Poliklinika, Jihoslovanská 465, Vrchlabí 499 421 407
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O STAT N Í

Oblastní odbočka 
Sjednocené 
organizace 
nevidomých 
a slabozrakých 
Vrchlabí
Zdravím všechny, kdo nyní čtou náš pří-
spěvek. Léto bylo krásně teplé, a  proto 
jsme si ho i  my užívali dosyta. V  červ-
nu jsme byli na prodlouženém víkendu 
v Kostelci nad Orlicí. Pobytu se zúčastnilo 
deset členů naší odbočky. Z  vodáckého 
kempu jsme vyráželi na výlety po oko-
lí a  v  neděli jsme dokonce absolvovali 
i plavbu na raftu. Zážitek to byl opravdu 
nevšední, obzvláště proto, že bylo méně 
vody, než jsme očekávali. Protože jsme 
ale na palubě měli i silné muže, kteří náš 
člun popoháněli i  tahali, osmikilometro-
vou trasu jsme zvládli naprosto bravurně.

V  červenci jsme se vydali jen kousek. 
Jeli jsme do Špindlerova Mlýna. Zde jsme 
si chtěli prohlédnout výstavu loutek, 
která byla bohužel zavřená – asi navždy. 
Nicméně jsme se nedali odradit a  jako 
správní horalové jsme našlapali celých 
šest kilometrů. Prohlédli si okolí Sv. Petra 
a naši krásnou přehradu, na závěr si dali 
zmrzlinu a zase jeli domů.

V  srpnu jsme se vydali opět na výlet, 
tentokrát vlakem. Jeli jsme do Chlumce 
nad Cidlinou a  prohlédli si městské mu-
zeum Loreta a zámek Karlova Koruna. Ne-
směl chybět zákusek a kafíčko v cukrárně 
a samozřejmě ani výborný oběd.

A pak začalo to nejdůležitější. Koncem 
srpna jsem převzala naše nové prostory. 
Město Vrchlabí nám poskytlo naprosto 
úžasné přízemní prostory v  ulici Slovan-
ská č. p. 1116 – vedle potravin Kometa.

Zde bude od 5. října 2015 zahájen provoz. 
Bude se zde odehrávat většina našich ak-
tivit. Především tak vzniklo naše kontaktní 
pracoviště, kam za námi můžete přijít. Ka-
ždý, kdo má problémy se zrakem, si u nás 
může prohlédnout kompenzační pomůcky. 
Poradíme a pomůžeme, nabídneme… Jste 

vítáni. Otevírací doba se bude patrně ještě 
měnit, ale bude vyvěšena na okně.

První větší aktivita, která se v  těchto 
prostorách bude odehrávat, jsou výtvar-
né dílny Podzim vidíme srdcem. Tato díl-
nička je primárně určená všem lidem se 
zrakovým postižením – tedy i všem z řad 
veřejnosti.

Další novou událostí je, že se naše od-
bočka bude poprvé aktivně podílet na 
sbírce Bílá pastelka. Ve Vrchlabí ji budou 
prodávat lidé z TC Hradec Králové. A pro-
tože jsme ti horalové, my ji budeme pro-
dávat 14. října 2015 ve Špindlerově Mlýně, 
Peci pod Sněžkou a Janských Lázních.

Závěrem chci poděkovat městu Vrchla-
bí za neskutečnou podporu, kterou nám 
vyjádřilo. Velké díky patří i všem, kdo se 
podíleli na renovaci prostor – Centr dro-
gerie,  s.  r.  o., školní družina Prostřední 
Lánov, paní Miloslava Zaplatílková, Lud-
mila Koldovská, Lenka Kolmanová, Blanka 
Samková, pan Petr Skála, Pavel Kolman, 
Milan Borůvka, Pavel Vašata, Oldřich Ho-
rák, Jan Malinský. Snad jsem na nikoho 
nezapomněla.

Karolína Dvořáková

Seděli jste někdy 
na koňském 
hřbetě?
Je to nádherný pocit pro toho, kdo se 
koně nebojí a  projede se alespoň ve vy-
hrazeném  kruhu. Proč je ale vlastně jíz-
da na koni takovým přínosem nejen pro 
zdravé lidi, ale i  pro lidi s  mentálním či 
tělesným postižením?

Jezdec automaticky využívá specific-
ký pohyb koně, to znamená trojí pohyb 
hřbetu koně (ze předu dozadu, z boku na 
bok, nahoru dolu). Pohyb koně si vynu-

cuje vyrovnávání ze strany jezdce. Každé 
vychýlení koně vyvolá řadu reflexů, nut-
ných k udržení rovnováhy. Kůň napodobu-
je „chůzový“ mechanismus člověka, jehož 
končetiny jsou odlehčené, a  společný 
pohyb vede k  uvolňování ztuhlých svalů, 
koordinaci pohybů a zlepšení rovnováhy. 
Při ježdění se využívá i  tělesné teploty 
koně, což je významný relaxační faktor 
pro ztuhlé svalstvo u  lidí s  postižením. 
Důležitým přínosem je i  zvýšení sebedů-
věry jezdce, zlepšení adaptace a podpora 
optimistického naladění.

Klienti Centra denních služeb během 
léta mají možnost absolvovat dva výlety 
spojené s  jízdou na koni, a  to v  Horním 
Lánově na statku u Jonů. Klienti, kteří jez-

dit nechtějí, pozitivně vnímají kontakt se 
zvířetem a  nabízí koníčkovi třeba tvrdý 
chleba nebo jablko jako pamlsek.

za Centrum denních služeb
Květa Charvátová – pracovnice  

v sociálních službách

OBČANSKÁ PORADNA VE VRCHLABÍ  
NOVĚ POD ZÁŠTITOU FARNÍ CHARITY DVŮR KRÁLOVÉ N. L.
Pro každého z nás, kdo jsme se dostali do obtížné  

životní situace a nedokážeme ji řešit vlastními silami…
…je od začátku května 2015 zajištěna Občanská poradna  
v prostorách Centra psychologické podpory, z. s., Komenského 
1248, Vrchlabí (v areálu MŠ Komenského a MC Kopretiny)

V provozu je každé 1. úterý v měsíci:
1. září, 6. října, 3. listopadu, 8. prosince (druhé úterý v prosinci, 
v srpnu dovolená).
Vždy 12:30 – 16:30
Kontakt pro více informací a zajištění volného termínu:
Adresa: CPP, z. s., Komenského 1248, 543 01 Vrchlabí
Email: poradna@charitadk.cz
Tel: 499 620 431 nebo 731 598 850 v následujících dnech:  
pondělí, úterý a čtvrtek dopoledne

Osobně na výše uvedené adrese:
Po a St 11:30-17:30, Čt 11:30-15:30
Co občanská poradna poskytuje?
Poskytuje poradenství pro oblasti:

· majetkoprávní
· rodinná
· mezilidské vztahy
· dluhová problematika (např. oddlužení)
· zdravotní a sociální pojištění
· bydlení
· pracovně právní problematika

Občanská poradna je poskytována zdarma a anonymně!
Pracuje odborně, diskrétně a nezávisle, s podporou města 
Vrchlabí. Více na www.dk.charita.cz/op/

Tým Centra psychologické podpory, z.s.
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ZUBAŘI – ŘÍJEN  ROZPIS SLUŽEB STOMATOLOGICKÉ LÉKAŘSKÉ SLUŽBY PRVNÍ POMOCI OKRESU TRUTNOV NA ROK 2015
(více informací: http://www.hmc.cz) oblast Vrchlabí ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 08.00 – 12.00 hod.
3. 10. a 04. 10. MUDr. Jitka Krejčová Jihoslovanská 420, Vrchlabí 499 422 050
10. 10. a 11. 10. MUDr. Magdalena Pohořelá Krkonošská 144, Vrchlabí 499 692 636
17. 10. a 18. 10. MUDr. Libuše Knapová Zubní ordinace č. p. 330, Rudník 499 440 494
24. 10. a 25. 10. H.M.C. Vrchlabí, s. r. o. Stomatol. centrum, Slovanská 94, Vrchlabí 499 421 135
28. 10. MUDr. Jitka Krejčová Jihoslovanská 420, Vrchlabí 499 422 050
31. 10. a 01. 11. MUDr. Miroslava Petráková Poliklinika, Jihoslovanská 465, Vrchlabí 499 421 407

Podzimní 
chmury vám 
rozežene 
Divadelní 
kvásek 2015!!!
U  příležitosti letošního ročníku Divadel-
ního kvásku bych se rád ohlédl do minu-
losti, a před pozváním na letošní ročník 
seznámil čtenáře s  historií divadelních 
přehlídek ve Vrchlabí. Nutno dodat, že 
chci představit pouze přehlídky, které od 
roku 1999 organizoval Vlastenecký Diva-
delní Spolek „Vlastík“ Vrchlabí (dále jen 
VDS „Vlastík“).
Rok po svém založení uspořádal VDS 

„Vlastík“ první přehlídku. Velká Říjnová 
Scénická Revue (VŘSR) se uskutečnila 19.-
20.  listopadu 1999. Vedle pozvaných sou-
borů se tradicí stalo i uvedení premiéry 
domácích ochotníků. První ročník VŘSR 
s  pracovním názvem „Nemusí pršet, sta-
čí když jen kape“ navštívily se svými kusy 
soubory ZŠ Lánov („Mrazík“), BAF Hostin-
né („Pohádka o  rozmazlené princezně“), 
DS PoDIO Semily („Hlava proti mihuli“), 
Závěsné divadlo Jičín („Mistr Petr Pleti-
cha“), DS E. Vojana Brněnec („Monsieur 
Amadee“), VDS „Vlastík“ Vrchlabí („Pravda 
o zkáze Titaniku“).
Druhý ročník VŘSR s  podtitulem „Méně 
je někdy více“ se uskutečnil 3.-4.  listo-
padu  2000. Novinkou bylo úvodní antré 
místních Vlastíků před každým předsta-
vením na téma Civilní obrana. Na přehlíd-
ce vystoupily DS Vojan Libice („Dva muži 
v  šachu“), DS PoDIO Semily („3x Cami“), 
VDS „Vlastík“ Vrchlabí („Polojasno“).
Třetí ročník VŘSR 9. - 11. 2001 s  podtitu-
lem „To je pohoda“ a předscénou Vlastíků 
na téma „Bramborová brigáda“ navštívilo 
Divadlo v Roztocké Jilemnice („Zlý duch – 
Lumpacivagabundus“), Divadýlko z  Pyt-
líčku Pardubice („Jak na obra“), Adodis 
Poděbrady („Večerní čas“), VDS „Vlastík“ 
Vrchlabí („Tři mušketýři“).
Další ročník s podtitulem „Dokážeme co-
koliv, stačí uvěřit“ se po roční přestávce 

konal 5. - 9. listopadu 2003 a byl u příleži-
tosti 5. výročí založení VDS „Vlastík“ Vrch-
labí složen pouze z našich již odehraných 
her („Polojasno“, „Pravda o  zkáze Titani-
ku“, „Tři mušketýři“) a premiéry „Tři muš-
ketýři po dvaapadesáti týdnech“.
Na 4. ročník VŘSR s  podtitulem „Jeden 
za všechny a  všichni za jednoho“ ve 
dnech 6. - 7.  listopadu 2004 jsme se vrá-
tili k osvědčené dramaturgii, odcvičili na 
úvod každého představení spartakiádní 
skladbu „Cvičení rodičů s dětmi“ a před-
stavili soubory Divadýlko z Pytlíčku Chru-
dim („O  princezně Mlsalce“), Ďyvadlo 
Neklid Voletiny („Obraz na sekeru“), DS 
Beznaděj Benešov u Semil („Čest oddílu“), 
ODS Dobrovít Dobrovice („Popel a  pá-
lenka“), VDS „Vlastík“ Vrchlabí („Bedna 
u Slavkova“).
Po čtyřech úspěšných ročnících VŘSR 
jsme do roku 2005 vstoupili nejen s  no-
vým názvem přehlídky Divadelní kvásek 
aneb Vrchlabský festival veseloher, ale 
i  opuštěním varianty divadelního víken-
du a přehlídku jsme rozmělnili. Ve dnech  
2. - 30.  listopadu diváci viděli BAF Hos-
tinné („Na útěku“), Ďivadýlko na Kopeč-
ku („Největší dar“), DS Krakonoš Vysoké 
nad Jizerou a Theatre Trouville („Tři muš-
ketýři“), DS Chrudim („Není nad talíř sar-
dinek“), DS Beznaděj Benešov u  Semil 
(„Modrý model“) a  VDS „Vlatík“ Vrchlabí 
(„Dobrou chuť“).
Divadelní kvásek v  roce 2006 na scénu 
KD Střelnice Vrchlabí přivedl DS Temno 
Týniště nad Orlicí („Meresjev“), DS Jiří 
Poděbrady („Nejkrásnější válka“), ODS 
Benecko („Lupenec“), DS Dobrovít Dob-
rovice („S tvojí dcerou ne“), VDS „Vlastík“ 
Vrchlabí („Prokletí rodu Baskervillů aneb 
Pozor zlý pes!“)
Součástí Divadelního kvásku se v jeho tře-
tím ročníku stalo i jedno pečlivě vybrané 
představení profesionálního divadelního 
souboru. V roce 2007 to bylo Intimní diva-
dlo Dáši Bláhové („Mrchy aneb Řekni mi 
pravdu o lásce“). Dalšími soubory byly DS 
Temno Týniště nad Orlicí („Vrány“), Malé 
divadélko Praha („O kohoutkovi a slepič-
ce“), Náchodská divadelní scéna („Polib-
te tetičku“), Divadlo v Roztocké Jilemnice 
(„Soudné sestry“), Černí šviháci Kostelec 
nad Orlicí („Bílí andělé pijí tesavelu“).
Čtvrtý ročník Divadelního kvásku v  roce 
2008 hostil Ďyvadlo Neklid Voletiny („Uli-

ce Bastardů“), J. K .Tyl Lomnice nad Popel-
kou („Ježibaby z Babína“), Kejklířské diva-
dlo Vojty Vrtka („Don Quijote z Doudleb“), 
Wokno Broumov („Revizor“), Dejvické di-
vadlo Praha („Černá díra“), VDS „Vlastík“ 
Vrchlabí („Lakomá Barka“).
Pátý ročník Divadelního kvásku následo-
val po roční pauze v roce 2010. Tentokrát 
mohli diváci vidět Divadlo Na tahu Čer-
vený Kostelec („Má žena si vyšla“), Diva-
dlo v Roztocké Jilemnice („Kasaři“), DS Jiří 
Poděbrady („Hrátky s čertem“), DS PoDIO 
Semily („Světáci“) a VDS „Vlastík“ Vrchlabí 
(„Lakomá Barka“).
Šestý ročník Divadelního kvásku v  roce 
2011 absolvovaly DS Frída Praha („Hos-
podská“), DS Josefův Dvůr („Houpačka“), 
Divadlo Za vodou Čeňkov („Bedřich Hroz-
ný“), Divadlo Bouda Dobrovice („O  pej-
skovi a kočičce“), Divadlo Bouda Dobrovi-
ce („Sluha dvou pánů“).
Sedmý ročník přehlídky Divadelní kvá-
sek patřil v  roce 2012 souborům DS Na 
Tahu Červený Kostelec („Dítě, pes a starý 
herec na jeviště nepatří“), DS Tyl Slaná 
(„Co takhle svatba, princi?“), DS Šubert 
Dobruška („Ženy pana Voka“), DS Jirásek 
Nový Bydžov („Limonádový Joe“), Malé 
divadélko Praha („O  statečné princezně 
Máně“), Ženský Amatérský Spolek České 
Budějovice („Rychlé šipky“).
Na osmý ročník Divadelního kvásku aneb 
Vrchlabský festival veseloher si diváci 
i domácí Vlastíci museli počkat až do le-
tošního roku. Ve dnech 4. 10. – 24. 11. 2015 
můžete opět v  KD Střelnice Vrchlabí vi-
dět tři komedie. 4. října přehlídka zahájí 
představením Zmrazovač. 31.  října přive-
ze DS Temno z Týniště nad Orlicí komedii 
z atletického prostředí „Koule“ a  letošní 
ročník zakončí 24.  listopadu obnovenou 
premiérou hry „Polojasno“ VDS „Vlastík“ 
Vrchlabí.
Rád bych touto cestou poděkoval vedení 
KD Střelnice, jmenovitě Lence Vričanové 
a Janu Konvalinovi za dlouholetou spolu-
práci na organizaci jak u VŘSR, tak i nyní 
Divadelního kvásku a panu Vladimíru Jin-
drovi za navázání na tradici divadelních 
přehlídek ve Vrchlabí.
Těšíme se na všechny diváky a věříme, že 
se na letošním osmém ročníku Divadelní-
ho kvásku budou dobře bavit.

Za VDS „Vlastík“ Vrchlabí  
Ivo F. Farský
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SETKÁNÍ BÝVALÝCH ČLENŮ KRAKONOŠE

Na sobotní odpoledne 19.  září obdrželi 
bývalí členové národopisného souboru 
Krakonoš pozvánku na vzpomínkové se-
tkání 60. výročí založení souboru.

Přípravě a  organizování tohoto vů-
bec prvého setkání se věnovala členka 
souboru Krakonoš Jana Tauchmanová-

-Koutníková. Významnou pomoc jí posky-
tl ředitel ZUŠ Karla Halíře Radek Hanuš. 
Setkání se zúčastnilo přes tři desítky 
členů a vzpomínání na krásnou minulost 
dlouho a  dlouho nemělo konce. Potě-
šit se také přijel syn Pepíček Kratochvíl 
s manželkou a synem. Město zastupoval 
místostarosta Michal Vávra.

Ředitel Radek Hanuš pro setkání posky-
tl krásné prostory koncertního sálu s pří-
slušenstvím. Dokonce pro zpívání vznikl 

zpěvník s  obsahem 20 písní a  zpěvem 
Tam na horách a dalších písní se rozezněl 
koncertní sál školy. K prohlídce bylo při-
pravené fotoalbum se snímky z úžasného 
slavnostního koncertu k 70. výročí založe-
ní českého uměleckého školství ve Vrch-
labí. Krásné album s fotografiemi soubo-
ru Špindleráček přinesli jeho zakladatelé 
Jana a František Tauchmanovi.

V průběhu vzpomínání na Josefa Václa-
va Kratochvíla Jana Tauchmanová s  nad-
sázkou nazvala současného ředitele 
Radka Hanuše „Josefem Václavem Krato-
chvílem“ současné umělecké školy Karla 
Halíře. Během celého setkání se s neob-
vyklou péčí a s úsměvem starala o všech-
ny zúčastněné učitelka Jaruška Nývltová. 
Její rodiče byli dlouholetými členy soubo-

ru, věnovali se tanci i zpěvu.
Závěrem nelze opomenout zpěváka 

Františka Koudelku z  dětského sboru 
Krakonoš. Zazpíval píseň tenoristy Leš-
ka Krejčího, člena souboru Sedmihlásek. 
Jeho oduševnělé, procítěné podání bylo 
pro všechny krásným zážitkem. Veške-
ré zpívání bylo s klavírním doprovodem 
Radka Hanuše.

Otto Singer

HISTORICKÉ ZAJÍMAVOSTI

REILŮV KŘÍŽ

Existenci této drobné sakrální památky 
vnímá z  obyvatel Vrchlabí jen málo kdo 
a  pokud vůbec, tak převážně jen jako 
tmavé kamenné torzo u silnice do Kunčic. 
Trochu lépe ho snad znají jen obyvatelé 
jižního cípu Harty. Kdo také jiný, frekven-
tovaná silnice bez chodníku není zrovna 
rájem pro chodce a z projíždějícího auta 
mnoho detailů opravu neuvidíme. Jedná 
se však o  velmi zajímavou pamětihod-
nost. Již samotné ztvárnění pilíře ze žluté-
ho jemného pískovce, dnes začernalého, 
je velmi dekorativní ve stylu neogotiky. 
Takových křížků ve Vrchlabí mnoho není. 

Ještě zajímavější je však reliéfní výzdo-
ba v nikách. Na postavách Krista a svaté 
Anny Samotřetí není nic mimořádného, 
překvapí však reliéf na jižní straně. Pod 
listnatým stromem leží mladík v  dlou-
hých kalhotách, saku a vestě. To bychom 
na historizující plastice neočekávali. Na 
zadní straně je pak nápis v němčině, který 
nás informuje, že kříž věnovali na památ-
ku Ferdinanda Reila, který se nešťastně 
utopil ve zdejším lučním prameni, Johan-
na Wiessnerová, Franz a Anna Reilovi roku 
1868. Fantazie pracuje na plné obrátky. Co 
se zde asi mohlo přihodit, že se mladík 
utopil ve studánce? Obecní kronika Harty 
i vrchlabská farní kronika, kde je seznam 
křížků a kapliček, mlčí. Více nám nakonec 
prozradí až matriky. K  tragédii došlo již 
22. května roku 1853. Tehdy se nešťastně 
utopil dvou a  půlletý synek Johanny Re-
ilové. Sochař věk dítěte opravdu nezpo-
dobnil věrně… Nebyla to první tragédie 
v  jejím životě. Přibližně dva roky před-
tím jí zemřel na souchotě manžel Franz, 
o  patnáct let starší hartecký tkadlec. Jo-
hanna, dcera pekaře Krause z Kunčic, však 
nezůstala sama, 21. dubna 1856 se znovu 
vdala za harteckého tkalce, tentokrát 
o  čtyři roky mladšího Jakuba Wiessnera. 
Patnáct let po chlapcově smrti pak s jeho 
staršími sourozenci Franzem a  Annou 
Reilovými pořídili poblíž místa neštěstí 
památku ve formě nákladně vyvedeného 
kříže. V proudu času zanikl luční pramen 
a  zmizel kříž, zůstal však velmi zajímavý 

podstavec s příběhem. Až konečně dojde 
na úpravu silnice v Hartě a zřízení chod-
níků, bylo by vhodné zrekonstruovat i kříž. 
Trpí zasolením. Možná se do té doby najde 
pamětník či fotografie, které nám prozra-
dí, jak vypadal ve své kompletní podobě.

Jiří Louda
Krkonošské muzeum Správy KRNAP ve 

Vrchlabí

TEREZIE  
FIALOVÁ klavír
JIŘÍ BÁRTA  
violoncello
2. koncert v  abonentní řadě koncertů 
klasické hudby zazní na sále Kulturního 
domu Střelnice.
První koncert (Ettel Quartet) se usku-
tečnil ještě v  Klášterním kostele sv.  Au-
gustina, další však již budou tradičně na 
Střelnici. Po klavíristce Terezii Fialové v 
doprovodu violoncellisty Jiřího Bárty se 
příznivci klasické hudby mohou těšit na 
vítěze mnoha hudebních soutěží a  vy-
cházející českou mladou klavírní hvězdu 
Matyáše Nováka, který vystoupí na střel-
nickém podiu 16. prosince také v 19hod.

-vj-

Bludičky Hartě
V  bahnitém okolí Harty nebyly bludičky 
žádnou vzácností. Jak se neočekávaně 
objevovaly, tak i  nenadále mizely. Jejich 
původ byl zřejmě z bahenních plynů. 
Objevovaly se především za teplých 
letních dní. Mnozí je považovali za bájná 
strašidla.
Bludičky, jak vyprávěli staří z Harty, byly 
zlými duchy. Lidé, kteří následovali jejich 
světlo, tak dlouho bloudili, až došli zmaru.
Podle knihy Petera Höglera Sagen und 
alte Geschichten aus dem Riesengebirge 
und seinem Vorlande z roku 1997 zpracoval
Pavel Zahradník

Státní okresní archiv Trutnov
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C E STOVÁ N Í

Alergologická ordinace 
MUDr. Alexandr Stehlík, Krkonošská 157, Vrchlabí 
Ordinační hodiny: 
PO 8.00 – 16.00 
ÚT 7.00 – 12.00 13.00 – 16.00 
ČT 7.00 – 14.00 v ostatních dnech dle domluvy 
Máme smlouvu se všemi zdravotními pojišťovnami  
kromě VZP. Nové pacienty přijímáme.  
Lze i bez doporučení. Tel.: 499 421 246 
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K U LT U RA

FESTIVAL HOMMAGE  
À KAREL HALÍŘ PŘIVÍTAL 
IRNBERGERA S KAŠPAREM
Letošní pátý jubilejní ročník hudební-
ho festivalu k  poctě významného vrch-
labského rodáka a  houslového virtuosa 
Karla Halíře, který se konal 4.  září  2015 
v  klášterním kostele sv.  Augustina ve 
Vrchlabí a  následující den v  Sále Mar-
tinů v  Lichtenštejnském paláci v  Praze, 
opět nezklamal kvalitou vybraných uměl-
ců, na niž sázeli pořadatelé i v minulých 
ročnících. V letošním roce přijali pozvání 
rakouský houslista Thomas Albertus Irn-
berger a český klavírista žijící v Mnichově 
Pavel Kašpar. K  výjimečným událostem 
koncertu patřila návštěva potomků Karla 
Halíře, vnučky Mechtild Schreiber -Voss 
a  pravnučky Justiny Schreiber, které při-
jaly pozvání.

Stalo se tradicí, že se program koncer-
tu váže k životu a působení Karla Halíře. 
Ani letos tomu nebylo jinak. Dramaturgie 
koncertu sestavila program z děl Ludwi-
ga van Beethovena, Amy Beach, Antoní-
na Dvořáka a  Carla Goldmarka. V  úvodu 
koncertu zazněla Beethovenova Roman-

ce pro housle a klavír F dur, op. 50, dílo, 
které hrál Halíř jako přídavek při svém 
debutu v newyorské Carnegie Hall v roce 
1896. I přesto, že jde o dílo velmi známé 
a  již mnohokrát provedené, je nutno po-
dotknout, že citlivé provedení Irnbergera 
a  Kašpara slibovalo mnohé v  následují-
cím programu. Umělcům se povedla vel-
mi vzácná věc, zaujmout a  strhnout po-
sluchače hned v úvodu. Následně zazněla 
pro mnohé neznámá Sonáta pro housle 
a  klavír a  moll, op. 34 americké sklada-
telky Amy Beach. Evropskou premiéru so-
náty uvedl Halíř roku 1899 v Berlíně s ve-
nezuelskou pianistkou Teresou Carreńo. 
Byla jsem plna očekávání, jak se s tímto 
technicky i posluchačsky náročným dílem 
muzikanti vypořádají. Sonáta je velmi roz-
sáhlá a vyžaduje dokonalou promyšlenost 
hudebního naplnění jednotlivých vět. Irn-
berger zahrál virtuózně náročný houslový 
part a  skvěle promyslel každý tón. Zvuk 
jeho houslí byl naprostou raritou lahodící 
lidskému uchu. Mimořádná muzikálnost 

obou umělců se mísila v jeden nádherný 
celek, který nenechal nikoho na pochy-
bách o jejich vytříbeném projevu. Kašpa-
rova pozitivně tryskající hudební a lidská 
energie se dokonale snoubila s Irnberge-
rovým introvertním, ale velmi hlubokým 
muzikálním projevem. Druhou polovinu 
koncertu zahájili umělci skladbou Mazu-
rek pro housle a klavír e moll, op. 49 An-
tonína Dvořáka, který předvedli s  mimo-
řádným nasazením, svébytně a technicky 
dokonale. Z  korespondence mezi Dvořá-
kem a Halířem je zřejmé, že Halíř měl jistý 
vliv na některá Dvořákova houslová díla. 
Oslovuje dokonce skladatele jako „přítele 
a  krajana“. Šest dní před premiérou Ma-
zurku psal Dvořák Simrockovi do Berlína 
následující: „…pan Halíř již má Romanci 
a Mazurek a píše, že brzy bude tato díla 
hrát…“. V  závěru koncertu jsme vyslechli 
Sonátu pro housle a klavír D dur, op. 25 
Carla Goldmarka, zahranou velmi intuitiv-
ně a precizně. Ve své době byl Halíř ozna-
čován jako významný interpret označován 
za významného interpreta houslových 
koncertů Čajkovského a Goldmarka. I při 
jeho čtvrtém koncertu v  Carnegie Hall 
roku 1896 zazněla jedna z Goldmarkových 
skladeb. S poslední notou se strhla vlna 
bouřlivého potlesku. Vynikající umělecký 
zážitek zanechal hlubokou a  trvalou sto-
pu v našich srdcích.

Michaela Prokopcová



JEŠTĚ  
NEMŮŽEME  
DOVNITŘ 
Kulturní život ve Vrchlabí se zásluhou 
ředitelů ZUŠ Karla Halíře Radka Hanu-
še a KD Střelnice Vladimíra Jindry rozvíjí. 
V pátek 11.  září se před budovou bývalé-
ho Městského kina uskutečnil zajímavý 
a  perspektivní happening s  cílem před-
stavit myšlenku vzniku kulturně vzdělá-
vacího centra z  bývalé budovy kina. Po-
řádajícími byli opět společně ZUŠ Karla 
Halíře a KD Střelnice. Svým vystoupením 
chtěli aktivizovat diváka. Pro návštěvníky 
připravili hudební vystoupení Big Bandu 
a  Chaplinovu grotesku skvěle uvedenou 
hercem Matoušem Rumlem. Myšlence 
kulturně vzdělávacího centra fandí archi-
tekti - A 177, kteří připravili studii kultur-
ního centra. Budova kina pochází z  roku 
1927 a  již delší dobu čeká na nové, dou-
fejme že kulturní, využití. Kulturně vzdě-
lávací centrum by mělo být novým sídlem 
Základní umělecké školy Karla Halíře, 
veškerého uměleckého vzdělávání dětí, 
dospělých i seniorů, místem pro divadla 
s  náročnou scénografií, pro zasedání za-
stupitelstva s  možností velkoplošné pro-
jekce a dalších možností.

Otto Singer



PŘIHLASTE SE DO KARTY MÉHO SRDCE 
A VYHRAJTE BÁJEČNÉ VÁNOČNÍ DÁRKY !

Do soutěže o hlavní výhru budou zařazení všichni uživatelé KMS 
(stávající i noví), kteří se k termínu losování alespoň jednou 
přihlásí do aplikace KMS.

TERMÍNY
LOSOVÁNÍ: 

Cyklistické oblečení pro pány i dámy:
cyklistický dres (triko a kalhoty),
cyklistická bunda, 
volnočasové funkční triko.

Hlavní ceny:
1× Mobilní telefon iPhone 6 16GB Silver,
2× Tablet iPad Air 2 64GB WiFi Silver.

30. 10.
30. 11.

11. 12.

yyy:::


